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DIT PRACHTIGE BLAD WORDT U AANGEBODEN 

DOOR PZV ZEEZEILVERENIGING

PZV is een vereniging voor schippers en opstappers met 

een passie voor zeezeilen. Het is een club van actieve en 

sportieve zeezeilers die zich richt op het vergroten en 

overdragen van nautische kennis en vaardigheden. 

Nieuwsgierig geworden? Neem een kijkje op onze website 

www.pzv-zeezeilen.nl. Of nog beter, kom eens kennis-

maken tijdens een van onze activiteiten. Interesse? neem 

contact met ons op via secretaris@pzv-zeezeilen.nl.
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PZV in ontwikkeling
We zijn een continue lichtgroei-
ende vereniging en dat is speciaal 
in deze tijd. Wat is het leuk om 
te zien dat allerlei nieuwe men-
sen ons weten te vinden en wel 
om diverse redenen. Er is ook 
verlies en er zijn ook verdrietige 
momenten want ook vallen er 
gewaardeerde en trouwe leden 
weg. Soms, niet minder verdrie-
tig, op een hele respectabele 
leeftijd en soms onverwacht en 
te jong.  Maar fijn om te zien dat 
er altijd aandacht voor is en ach-
terblijvende partners en familiele-
den soms weer actiever worden 
en PZV toch wel als een fijne en 
veilige thuishaven ervaren.

PZV actief in de winter
Het vaarseizoen is voorbij maar 
de klusweekenden staan weer. En 
ook staat er weer een gebalan-
ceerd en interessant winterpro-
gramma met, na de altijd gezellige 
Slepersborrel voor onze project-

Helemaal geweldig natuurlijk 
maar het betekent wel dat we 
moeten kiezen. Voor zover keu-
zes maken, heel eerlijk gezegd, 
überhaupt al tot onze kerncom-
petenties kon worden gere-
kend. En juist kiezen waren we 
niet meer gewend. Er viel niks 
te kiezen. Is het nu echt zoveel 
drukker dan voor de pandemie, 
of hebben we ons gedurende 
corona-tijd voor allerlei mogelij-
ke dingen aangemeld in de hoop 
dat er IETS door zou gaan? On-
der het motto ‘be carefull what 
you wish for’ zien we nu een 
overaanbod van geweldige activi-
teiten, en daar tegenover steeds 
minder ruimte om overal naar 
toe te gaan. 

Onze redactie heeft het er ook 
maar zwaar mee. Een overdaad 
aan PZV activiteiten waar we 
verslag van zouden willen doen, 
maar we kunnen niet overal bij 

trekkers, voor eenieder leuke 
leerzame activiteiten. Ook zijn er 
veranderingen. Mathy neemt de 
rol als activiteiten commissaris 
over van Sander. We zullen zijn 
eigenzinnigheid missen. Jacque-
line maakt na vele jaren plaats 
voor een andere voorzitter van 
de Ramsgatecommissie en ook 
de samenstelling verandert.  Ook 
haar tomeloze enthousiasme zul-
len we missen. Nieuwe mensen 
nemen geruisloos het werk over 
van onze actievelingen en van de 
winter glijden we als vanzelf weer 
naar het voorjaar! Mooi is dat ei-
genlijk, continue evolutie.
Een hele fijne en gezellig win-
terperiode gewenst! Tot snel in 
de Pub of anderszins. Schrijf de 
Nieuwjaarsborrel in je agenda. 
Kom naar de winteractiviteiten 
en neem de gelegenheid te baat 
om andere PZV-ers te ontmoe-
ten, nieuwe dingen te leren en 
aangesloten te blijven bij deze 
fantastische vereniging!

zijn en deelnemers, die spontaan 
na afloop van een evenement 
achter de PC kruipen om een 
stukkie voor ons blad te pen-
nen… ho maar!
Na een zomer vol met de meest 
fantastische zeiltochten – maar 
zonder kopij – hebben we elkaar 
als redactie maar eens goed in de 
ogen gekeken. Moeten we hier 
nou mee doorgaan? Op dit tem-
po kunnen we straks niet eens 
meer 2 fatsoenlijke nummers per 
jaar uitbrengen…

De discussie was kort. Ja, na-
tuurlijk gaan we door. Er zijn 
zat mooie verhalen te vertellen 
en de waardering voor ons blad 
is groot. Het vraagt alleen een 
andere (extra) inzet van onze re-
dactie. Alleen achter stukjes aan-
jagen helpt niet. Niet iedereen is 
een geboren schrijver. De meeste 
zeilers hebben aan de borrel hun 
verhaal wel klaar maar vinden het 

Beste leden van PZV

Tiplijn Marja SnoeijenAnnemieke Stallaert

Het actieve vaarseizoen 2022 is jammer genoeg weer klaar 
voor de meeste zeilers en PZV-leden. Wat was het weer ‘nor-
maal’ allemaal. Een mooie Ramsgatetocht ondanks de wat 
ingewikkeld lijkende Brexit-regels en een verder goed gevulde 
activiteitenkalender gedurende een fantastische zeilzomer. Je 
mag je overigens afvragen of zo’n mooie en lange zomer wel 
normaal is, want ons zorgen maken over het klimaat lijkt me 
op zijn plaats. Los daarvan was het PZV-zeilseizoen fantastisch 
met leuke tochten zoals de Inslingertocht, de Ramsgatetocht 
en het Waddenweekend. En wat jammer dat het Sterke Ver-
halen annex Eindejaarsweekend niet door kon gaan…. hoewel 
we een fantastische BBQ hebben gehad in Alphen. Wat een 
gastvrijheid van Annemieke en Willem! Nu zijn de boten veelal 
al uit het water en is het tijd voor de winterklussen of andere 
PZV-activiteiten.

Hebben jullie dat gevoel nou ook, dat na alle lockdowns en restricties je agenda ineens overvol loopt? Terwijl 
alle dagelijkse (onderhouds)werkzaamheden gewoon doorlopen. We hebben tenslotte gewoon gewerkt en 
gezeild de afgelopen jaren en de kozijnen thuis zijn ook wel weer aan een verfje toe. Sinds ‘alles weer mag’ 
worden we opgeslokt door een sociaal leven waarvan we niet meer wisten dat we het hadden. Concerten en 
theatervoorstellingen die worden ingehaald, bruiloften en familiefeesten die waren uitgesteld, PZV-activiteiten 
waar we al die tijd zo’n zin in hadden, we zijn er maar druk mee. 
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toch lastig om daar een leesbaar en logisch uit-
geschreven verhaal van te maken. 
Nou is dat iets wat onze redacteuren wel goed 
kunnen (en leuk vinden). Onze redacteuren leve-
ren de vragen, jullie de antwoorden (telefonisch 
of per mail) en wij maken er een stukje van dat 
we weer aan je voorleggen voor akkoord. Kost 
jou geen tijd en levert ons een hoop materiaal 
op. In deze Zeezeilen vind je al de eerste artike-
len (we zeggen niet welke) die we op die manier 
geschreven hebben. We hopen op die manier 
een hoop verhalen los te peuteren!

Het enige wat nog ontbreekt is het vinden van 
al die mooie verhalen in onze vereniging. Want 
ook wij moeten keuzes maken en kunnen niet 
overal bij zijn. Daarom hebben we een tiplijn in 
het leven geroepen. Hoor je een mooi verhaal 
op de steiger of op Kanaal 77? Stuur ons die tip, 
je weet ons te vinden, dan doen wij de rest. We 
zijn nog net geen ‘meld misdaad anoniem’ maar 
voor een borreltje tijdens de volgende PZV ac-
tiviteit komt niemand er achter wie de redactie 
heeft getipt… en valt er ook in het volgende 
nummer weer volop te lezen.



Voor diverse projecten hebben we al een 
projectleider, maar we komen er nog een 
paar tekort. 
En wat is een projectleider zonder één of 
meer projectondersteuners. Heb je erva-
ring in het organiseren van een evenement, 
of wil je als kersvers nieuw lid gesettelde 
PZV-ers en de cultuur leren kennen, laat 
mij dat dan even weten. 
Mail naar activiteiten@pzv-zeezeilen.nl of 
bel 06-54656255

Bericht van de activiteitencommissaris            
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Tijdens de najaar ALV van onze PZV Zeezeilvereniging vond de wisseling van de wacht plaats. Sander van Eijkern 
had al eerder te kennen gegeven terug te willen treden uit de rol van activiteitencommissaris. Hij had mij weten te 
strikken om die rol over te nemen na een inwerkperiode van een half jaar. 
De tijd vliegt, zaterdag 12 november 2022 was het zover. Met hartelijke dank aan Sander, voor zijn werkzaamhe-
den en schone schrijfsels in PZV Zeezeilen, neem ik nu het stokje over. We hebben voor komend jaar 17 activitei-
ten in de planning en nog 9 ideeën in de pijplijn dus reden voor optimisme. 
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Mathy Meulendijks
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Leren zeezeilen stond al langere tijd 
op mijn verlanglijstje. Drie jaar gele-
den begon ik met zelfstudie voor het 
vaarbewijs 1 en 2, maar droge the-
orie leren zonder zeilervaring bleek 
niet inspirerend. In Kats, Zeeland 
vond ik een RYA-zeilschool waar ik 
een cursus Competent Crew boekte.

November 2020 maakte ik op de 
Zeeuwse wateren voor het eerst kennis 
met het jachtzeilen. Midden in de coro-
na tijd waren we met slechts twee cur-
sisten en een enthousiaste instructeur 
aan boord, bijna privéonderwijs dus. 
Nat en koud weer, maar prima wind, 
dus heerlijk gezeild en veel geleerd. Niet 

Ik ben Rick Breeuwsma, 57 jaar , 
huisarts, en heb 2 zonen die in het 
begin van hun studies zijn. Ik woon 
samen met mijn partner Olga in de 
Bommelerwaard tussen de rivieren.

In mijn jonge jaren heb ik veel gezeild in 
open zeilboten in Friesland en erg veel 
gewindsurft.

alleen Competent Crew, maar ook al vaardigheden uit de 
Day Skipper cursus. 
Het jaar daarop volgde ik de Day Skipper cursus en inmid-
dels ben ik ook geslaagd voor het Vaarbewijs/ICC. Afgelopen 
jaar voegde ik Marcom B aan mijn ervaring toe en daarmee 
had ik alle papieren in huis om waar dan ook ter wereld een 
zeilboot te kunnen huren.

Bij toeval – ik was op zoek naar getijden theorie – kwam ik 
op de website van de PZV terecht. Opstapper worden leek 
mij een prima manier om mijn zeilervaring uit te breiden. 
Een clubhuis in Eindhoven – vlakbij Gemert waar ik woon 
– en de belofte van een Brabants/Bourgondisch verenigings-
leven trokken mij snel over de streep om lid te worden.

Mijn eerste ervaring als opstapper was aan boord van de 
Argos van Ino de Gijsel. Samen met Johan Kortas en Fabio 
Vignoli hadden we een prima Waddenweekeinde. Ik kijk al 
uit naar De Ramsgate 2023, wat mij betreft met veel wind 
en veel zeemijlen. Tot ziens op het water of in Eindhoven.

Na tientallen jaren als landrot te hebben geleefd heb ik in 
2014 een stalen motorsailer (Colin Archer type) gekocht 
om weer op het water te vertoeven. We zijn hiermee veel 
naar de Biesbosch en Zeeland gegaan. Dit smaakt naar meer! 
Ik zou graag meer zeilervaring op openwater willen opdoen 
en medezeilers willen ontmoeten.
In de toekomst hoop ik voldoende ervaring te hebben om 
op eigen kiel naar de Oostzee of Engeland te kunnen zeilen.
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Herintreder

Rick Breeuwsma

Coen Smit

Een eigen zeilbootje stond zeer hoog op mijn verlanglijstje. 
Met spaarcentjes en een financiële bijdrage van mijn ouders 
kon ik een bouwpakket van een Schakel kopen en na een 
half jaar timmeren in de garage was ik op mijn vijftiende in 
het bezit van een gemeten wedstrijd Schakel. Een flink aan-
tal jaren hebben mijn zeilvriend Evert en ik meegedaan met 
de Sneekweek. Kamperen op camping De Potten in Sneek, 
feesten en wedstrijdzeilen.

Dit was uiteindelijk wel leuk maar we wilden meer, avontuur, 
spanning, het onbekende zeezeilen. Hans Hermans de vader 
van Evert had een zeewaardig zeiljachtje ca. 7 m en die werd 
gebruikt voor de eerste tocht naar Dover in 1980. De passie 
voor het zeezeilen was begonnen. Hans introduceerde mij 
bij de PZV en ik heb een paar keer als opstapper meege-
varen met de Ramsgatetochten. Via de PZV ben ik weer in 
contact gekomen met Rien v.d. Kevie waarmee ik vele jaren 
daarna met veel plezier en lol nog een flink aantal Ramsgate-
tochten heb meegevaren ook samen met Hein Heezemans 
(nog steeds lid). 

Huisje boompje kinderen en het zeezeilen werd minder en 
minder. Maar nu is het pensioen in zicht en ik dacht mis-
schien toch leuk om het weer op te pakken. Mogelijk kan ik 
iets betekenen voor de vereniging, ondersteuning bij repara-
ties bijvoorbeeld. Een keer een dagje meezeilen tijdens een 
event. Nieuwe contacten maken en zo…. Ik verheug mij op 
de eerstvolgende jaarvergadering!

Mijn passie voor het zeilen is 
ontstaan tijdens mijn jeugd. Zeilen 
met mijn ouders op de Vinkeveense 
plassen in de 16m2 gebouwd door 
mijn opa ergens rond 1948. Het 
leren zeilen was spelenderwijs, net 
als het leeghozen van de boot en 
het starten van de buitenboord-
motor die volgens mij nog uit de 
tweede Wereldoorlog kwam en het 
meer niet als wel deed

Frans Vogel

Even voorstellen...

Even voorstellen...

8 januari   Nieuwjaarsreceptie
Februari   Maritiem Culinair 
25 februari   Cursus werken met epoxy
maart/april   Kennismakings- en klusweekeindes
23 maart  Lezing Astro-navigatie
15 - 16 april   Cursus manoeuvreren op de motor
28 - 30 april   Inslingeren Noordvloot
28 - 30 april   Inslingeren Zuidvloot
12 - 21 mei   Ramsgate tocht
… juni    Napraatavond Ramsgate tocht
16 - 18 juni  MOB oefening (17 juni) ism
   KNRM Marken 
eind augustus   Stoere verhalenweekeinde
3 - 4 september  Vrouwenweekeinde
…. september   Waddenweekeinde
… oktober/november  Eindejaarsweekeinde
… november  Najaars ALV plus lezing

PZV Activiteitenkalender 2023
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Onderaan de balk zit een dubbele elastiek; ik heb een 15 
kg krachthonkelastiek van de Action gebruikt. Dat elastiek 
gaat naar boven over een keerblokje en aan de onderkant 
met een touwtje door een tweede blokje naar een camcle-
at. Daarmee kan ik het elastiek de benodigde voorspanning 
geven. Met een overgebleven stukje elastiek zit het touwtje 
aan de cardansteun zodat hij niet over de grond slingert.

Onder de wat hogere stukken van de romp leg ik een dik-
ke plank op de vloer om voldoende hoogte te krijgen. Het 
schuren was daarmee een vrij ontspannen klus geworden.

Na de plamuurlaag heb ik er HB Coat van De IJssel op gezet 
en Coppercoat als antifouling. Ik ben benieuwd hoe dat zich 
gaat houden.

Te
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De anti-osmoselaag onder de Rosa begon los te laten. Waarschijnlijk heb ik bij een van de eerste lagen niet lang 
genoeg gewacht tot de dauw eraf was gedampt. Toen de Rosa in de loods stond heb ik de romp kaal laten halen, 
maar toen moest er uiteindelijk natuurlijk wel een nieuwe laag op.

In de Zeezeilen van Mei 2022 (en 
tijdens zijn workshops) heeft Arend 
Jan Klinkhamer ons meegenomen 
in zijn mega-klus: de renovatie van 
het dek van de Rosa.
Inmiddels is Rosa weer in haar 
natuurlijke element. Maar dat be-
tekent niet dat het klussen klaar is, 
laat staan de verhalen daarover....
In deze zeezeilen vindt u diverse 
tips.

Ik heb de hele romp eerst met opgedikte epoxy geplamuurd 
om het oppervlak goed dicht te maken; er zaten namelijk 
wat luchtinsluitingen aan de buitenkant van het polyester-
laminaat. Deze laag moest worden geschuurd en van de 40 
m2  is ongeveer een derde behoorlijk bovenhands werken. 
Daar heb ik iets op weten te vinden.

Ik heb de schuurmachine cardanisch opgehangen in de mul-
tiplex constructie die je ziet op de foto. Twee scharnieren 
loodrecht op elkaar. Daarmee kan de schuurmachine de 
kromming van de romp volgen. De twee plankjes voor- en 
achteronder zijn om de constructie te beschermen als het 
geheel om zou vallen. Vervolgens moet de schuurmachine 
tegen de romp worden gedrukt. Daarvoor heb ik de cardan 
op de kop van een 4 x 4 cm balk geschroefd die kan schui-
ven in een multiplex koker die aan een kant een 2 cm brede 
spleet heeft.

Onderwaterschip schuren 
zonder spierpijn Arend Jan Klinkhamer

Tip 1:



Even roddelen: de jongedame die bij 
haar aanmelding van een vrouwelijk 
bestuurslid te horen kreeg “je komt 
hier toch niet om een man te vinden?” 
(zal een grapje zijn geweest) heeft 
het eindelijk voor elkaar om in het 
huwelijksbootje te stappen met haar 
uitverkoren PZV-co-schipper. Sinds 
hun PZV-ontmoeting gaan Anet van 
Berk (de bewuste jongedame) en Max 
van Vriesland al 16 jaar samen door het 
leven. De tapas-borrel op de havenkade 
in Vlieland was voor hen hét moment 
om nu hun huwelijk aan te kondigen. 
Stijlvol vormgegeven met een prosecco-
heildronk van alle Wadvaarders op het 
dappere bruidspaar.
Dat vervolgens menige relatie(breuk) 
over de tong is gegaan zal de lezer 
niet verbazen. Voor straf werd een 
groot deel van de club daarna door 
boswachter Sjoukje (“ik doe maar 
wat”) onderworpen aan een dikke 
twee uur commandotraining door de 
duistere loof- en dennenbossen van 
Vlieland met als toetje klunen door het 
mulle zand (op Vlieland noemen ze dat 
‘StruneDeurDeDune’). Iedereen moe 
maar voldaan en petje af voor veteraan 
Pieter de Jong.

Knorrepot
De tocht van Vlieland naar Stavoren 
bevatte de nodige leerpuntjes:
1. Als kielboot kun je veilig kiezen 
voor de route langs de Pollendam en 
voor Harlingen stuurboorduit over de 
Boontjes (nu intensief uitgebaggerd). 
Je kunt ook het avontuur opzoeken 
en kijken of je via het Inschot ook de 
Lorentz-sluizen kunt bereiken. Het 
lukte de Yes! met schipper Robert 
Olie (vader Harry begeleidde een 
kersvers nieuw schip in de PZV-vloot, 
Gwendolyne. Daarvoor moest de 
bemanning korte tijd gemuilkorfd en 
ingebakerd worden, want met die paar 
watermoleculen die nog onder de 
kiel vloeiden was elke beweging een 
vastloop-risico.
2. Ja die Lorentzsluizen… Je zult maar 
als tweede wachtende voor de sluis 
liggen en na een wachttijd van een 
dik uur tot de ontdekking komen 
dat je pas de volgende schutting 
terecht kunt omdat…  jawel omdat 
niet alleen allerlei varende rabouwen, 
maar ook je eigen clubgenoten zich 
voor de sluiskolk verdringen om de 
schutting niet te missen! Kijk, dat 

Samen met Fabio Vignoli en Manfred Paradiek heeft Ben het 
tweede weekend van september de bijna veertig deelnemers 
op elf schepen weer een heel afwisselend programma 
voorgezet. Vanuit ontmoetingshaven Den Helder zo’n 
zestig mijl puzzelend over illustere geulen als Scheurrak, 
Paardehoek, Vliesloot, Blauwe Slenk, Pollendam en Boontjes 
met als bestemmingen Vlieland en Stavoren. En voor de 
schepen uit de Zuidvloot, zoals de Lupa Maris van Charles 
en Reineke, komt er vice versa dan toch zo’n slordige 200 
mijl bij. Dit alles in de laatste zomerzon, gelardeerd met een 
enkele regenbui, en - op een enkele dip na - heel bruikbare 
winden.

Waddentocht 2022
Zomersluiting door mega-vloot

Sociale media
Wat blijft je bij van zo’n onderneming? Allereerst natuurlijk 
het weerzien met PZV-bekenden en de kennismaking met 
nieuwe aanwas. Tjee, wat is het toch leuk dat zoveel jonge 
zeilenthousiastelingen de weg naar de PZV weten te vinden! 
Opvallend is, dat de sociale media een niet geringe rol blijken 
te spelen bij de werving van nieuwe leden. Het zal Arend 
Jan Klinkhamer goed doen om te merken dat zijn colleges 
‘Techniek en Vaarpraktijk’ al rondzwervend over de socials 
een prachtig billboard blijken om jonge zeilers op onze club 
te attenderen.

Wat is zo’n Waddentocht toch leerzaam 
en gezellig! Gespannen stilzitten als je over 
een ondiepte schuift. In een overvolle kajuit 
lekker doorzakken na een lange zeildag. 
Meezingen met het katteng...pardon, 
enthousiaste dameskoortje. Goochelen 
met Quicktide en dieptestaten. Ben Visser 
verdient een standbeeld als organisator van 
deze populaire PZV-traditie!

Henne Pauli
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allerlei motorscheepjes onder de brug 
naar die sluis doorglippen om maar als 
eerste naar binnen te kunnen rekenen 
we tot de algehele maatschappelijke 
verhuftering, toch? Maar dat 
zeilschepen de sluis-etiquette aan hun 
laars lappen, zelfs als zij de PZV-vlag 
voeren, maakt toch wel heel verdrietig. 
Gaan we dit eens een keertje in de club 
en op de Nederlandse wateren aan de 
orde stellen?

Slotfestijn
Gelukkig kon er die zondag na 
de vlakke zee op het Wad weer 
lekker gezeild worden op het stuk 
Kornwerderzand-Stavoren. Ruim 
plek en een verkwikkende douche 
daar in de marina. En een kwartiertje 
wandelen naar het slotfestijn: een 
wellustige BBQ voor carnivoor 
en vegetariër in Stadsboerderij de 
Koebrug. De avond eindigde natuurlijk 
in de slaaphut, maar op de Lupa Maris 
flakkerde nog tot de kleine uurtjes licht 
door de patrijspoorten en klonk op de 
tonen van Spotify nog lang welluidende 
koorzang.
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Je kunt de tape rustig een paar dagen laten zitten tot de verf 
is uitgehard. Je hebt bij het lostrekken bijna nergens het mes 
nodig; de verf scheurt keurig langs het randje.
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Het dek van de Rosa had ik in Double Coat polyurethaanverf gezet en nu wilde ik er antislipverf op. Dat kan 
goed met dezelfde verf met antislipkorrels bijgemengd. Het hoeft niet meer met zand, het gaat nu met kunst-
stofkorrels die minder agressief zijn op je blote knieën en je zeilbroek. Maar hoe maak je een mooi strakke 
afronding?

Ik kreeg de truc van John Joosse van de reparatiewerf in Zie-
rikzee. Je begint met afplakken met een goede afplaktape. 
Bij de bocht die je wilt afronden, bijvoorbeeld rond een op-
staande rand op het dek zet je een lijntje loodrecht op de 
lange kant precies op de plek waar de afronding begint. Ik 
heb de breedte van de afplaktape aangehouden als afstand 
tussen de opstaande rand en het begin van de antislipverf.

In Powerpoint heb ik met een cirkel op een foto gekeken of 
de ronding me aanstond. Op de tape kun je dan nauwkeurig 
de afrondingsstraal opmeten tussen het loodrechte streepje 
en de buitenkant van de tape om de hoek: in de foto 38 en 
39 mm. Je kunt dan een kwart cirkel tekenen en uit de vrije 
hand de tape wegsnijden maar dat wordt niet strak. Je kunt 
beter een malletje maken om langs te snijden. Om het mes 
vrij te laten bewegen moet dat malletje in de binnenbocht 
liggen. Ik heb ze gemaakt uit 1,5 mm aluminiumplaat dat ik 
nog had liggen; daarna was het snijden met een vlijmscherp 
mesje zo gebeurd. Je moet net diep genoeg snijden om door 
de tape heen te gaan; het ondiepe krasje in de onderliggen-
de lak wordt weer gevuld door de antislipverf.

Een strakke afronding in 
antislipverf

Arend Jan KlinkhamerTip 2:
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Een selfmade zeiler, zo zou ik me-
zelf willen omschrijven. Begonnen als 
fokkemaatje in de zeilkano van mijn 
oudste broer, heb ik mijn ervaring 
bijeen gesprokkeld in zijn steeds ver-
anderende vaartuigen op steeds lan-
gere tochten. Dit alles eerst in Zee-
land, IJsselmeer en Wadden maar 
nog niet op de Noordzee. 

Die stap is genomen via reageren op ad-
vertenties waarin opstappers gevraagd 
werden; oversteken naar Oostkust van 
Engeland, scharrelen langs Belgische 
kust. Het zeezeilen kreeg een boost 
toen ik lid werd van SOS-Holland met 
als hoogtepunt deelname als opstapper 

aan de CAM-race (gewonnen!) maar ook aan de 
HaHuHa-race (Harlingen-Hull-Harlingen), Ierland, 
naar de Scilly-eilanden en gedenkwaardige toch-
ten vanuit zuid-Turkije, stukje Oostzee etc. 
Mijn huidige schip is al jaren de Kelt 6.20 BLAN-
CHE. Dit kleine schip biedt nog financiële ruimte 
voor het huren van schepen in Griekenland en 
Kroatië. We hebben ook meegezeild naar de He-
briden en bij de Lofoten.
De laatste jaren varen mijn vrouw en ik vanuit 
Drimmelen heel Nederland door en zoeken de 
grenzen op van wat je met zo’n kleine boot kan; 
Cadzand, Antwerpen, recent 4 Waddeneilanden. 
Mijn verwachtingen: Ik kijk uit naar een mooie 
oversteek naar Engeland of een tocht naar de Ka-
naaleilanden. Maar eigenlijk maakt het niet zoveel 
uit als het water maar zout is. 
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Even voorstellen...

Peter van Breugel

Toen wij, Richard en Julia in 2013, 
25 jaar getrouwd waren huurden 
wij als echte landrotten uit Brabant 
met ons gezin (3 volwassenen inmid-
dels…) een zeilboot bij Ottenhome 
in Heeg. Er werd niets gevraagd… 

Als schipper hadden we Luuk een neef 
die veel op kleine zeilbootjes had ge-
varen. Hij vroeg waar willen jullie naar 
toe? Julia: ´t IJsselmeer op naar de over-
kant. De schipper had nog nooit in zo’n 
luxe grote boot gevaren. Ook niet op 
het IJsselmeer. Aan enthousiasme geen 
gebrek en zo vertrokken we dus vanuit 
Heeg, via Stavoren naar Enkhuizen en 
daar voorbij. Wij en onze kinderen von-
den het gaaf. Hoe schuiner hoe leuker.
In het najaar van 2018 zouden we met 
vrienden gaan klimmen in Duitsland. De 
weersverwachtingen waren erg slecht. 

Veel regen en wind. Geen weer om te kamperen 
en te klimmen. Last minute konden we de zeil-
boot de Gwendolyne van ‘oom Hans’ lenen. Een 
Contest 38. We hebben een prachtig weekend 
gehad op deze boot. Met windkracht zes vanuit 
Andijk, via Makkum naar Texel en weer terug.

Begin 2022, weer vijf jaar later zijn wij de nieuwe 
eigenaren geworden van deze Gwendolyne. Deze 
dame wordt volgend jaar vijftig jaar jong.
Eigenlijk hebben we dus al bijna tien jaar zeilerva-
ring… toch?
In het voorjaar marifoon en onze vaarbewijzen 1 
en 2 behaald. Afgelopen zomer hebben we op het 
IJsselmeer en Markermeer gevaren.

De eerste beginselen van het zeilen in praktijk 
gebracht.
We staan nog aan het begin van onze ontdek-
kingstocht en dromen van verre reizen. We heb-
ben ons één groot avontuur gekocht.

Richard en Julia 

Savelkoul

Even voorstellen...

In Memoriam Tjitske de Vin

IM

Op 3 september overleed Tjitske de Vin. Van deze lieve en 
stoere dame, die we als vereniging in ons hart sloten, plaatsten 
we in Zeezeilen 2014 nr. 1 een mooi portret toen Tjits en 
Jan hun actieve leven binnen de zeilerij moesten staken. We 
denken met een warme glimlach aan haar terug en wensen de 
familie veel sterkte.



Communicatie
Inmiddels hadden we ons gemeld bij de verkeerscentrale 
van Terneuzen, en laten weten dat we een probleem had-
den, en beperkt konden manoeuvreren met dat kleine zeil 
en de harde wind. En we hebben hen ook gevraagd om de 
KNRM voor ons te roepen, we zagen ons niet zonder motor 
bij Hansweert afmeren, Terneuzen was natuurlijk helemaal 
geen optie meer. Leo was overigens graag meteen achter de 
motor gedoken maar de omstandigheden met wind, stroom, 
rommelig water, en de scheepvaart en ondiepte, lieten dat 
niet toe.

Wachten duurt lang
We hebben zeker een uur moeten wachten op de KNRM 
Zeemanshoop die uit Breskens onderweg was (waarom niet 
de KNRM-boot uit Hansweert?). Na zo’n 40 minuten kwam 
er eerst een commercieel sleepbootje (de firma Polderman) 
uit Hansweert die zijn hulp aanbood. De communicatie met 
die sleepboot schipper verliep positief, ondanks dat hij ook 
wist dat de KNRM onderweg was, bleef hij in de buurt voor 
het geval we in de vaargeul of op de ondiepte zouden ge-
raken. Het wachten op de Zeemanshoop uit Breskens leek 
uren te duren. Toen ze eenmaal op de AIS zichtbaar wer-
den bleek dat ze toch echt snel waren vertrokken en met 
bloedspoed onze kant opkwamen, maar dat wisten we in 
het begin niet (zie lessons learned). De KNRM heeft ons na-
tuurlijk geweldig en plezierig geholpen en naar Hansweert 
gesleept, waar we werden afgemeerd voor de sluis, waar ook 
die sleepboot vandaan kwam.

In het probleem duiken
Eenmaal afgemeerd in Hansweert kon Leo achter de motor 
duiken om te zien wat het probleem kon zijn. Een zorg was 
of de schroef er nog aan zat, dat konden we natuurlijk niet 
zien zonder onder de boot te gaan. Maar tot zijn stomme 
verbazing was de schroefas losgekomen van de motorflens. 
Er zat een ruimte van 5 centimeter tussen de motor en de 
as. Het hoe en waarom was voor latere zorg, gelukkig kon hij 

daarna de as deels terugschuiven en provisorisch vastzetten 
zodat we tenminste konden varen. We zijn dezelfde avond 
nog teruggevaren naar Wemeldinge. De sleepbootschipper 
bood nog wat morele steun en was tevreden met een be-
drag voor de moeite.

Een bout verhaal
De volgende morgen is de Cyrano op de werf in Wemel-
dinge uit het water gehesen. Toen Leo de bouten die de 
schroefas moeten borgen verwijderde, bleek dat deze be-
hoorlijk beschadigd waren (zie foto). De beschadiging was 
ontstaan doordat de as kon bewegen in de motorflens. Leo 
heeft toen 4 nieuwe bouten kunnen krijgen en de schroefas 
op zijn plaats gekregen en (zeer) goed vastgezet. Het is een 
geluk dat die schroefas niet helemaal naar buiten is gekomen, 
de anode heeft ervoor gezorgd dat de as maar beperkt was 
verschoven, genoeg om de aandrijving te onderbreken, maar 
niet zo veel dat er water naar binnen liep, of de as verdween.
Nadat Leo zichzelf en de rest van de bemanning had verze-
kerd dat dit probleem zich niet meer ging voor doen, zijn 
we die dinsdag opnieuw vertrokken en lagen we aan het 
eind van de dag in Breskens. De volgende dag kwam Leo de 
schipper van de Zeemanshoop tegen in het havenkantoor 
waar hij werkte als havenmeester. Een kleine wereld. We 
hebben onze tocht verder zonder dit soort incidenten kun-
nen vervolgen.

Wat hebben we geleerd?
Ten eerste gaan we niet meer op pad met de motor zonder 
dat het voorzeil paraat is, je weet maar nooit.
Ten tweede, met een dergelijke wind en route was het beter 
geweest om de fenders niet in het gangboord te laten liggen, 
die fenders en de lijnen kunnen je behoorlijk in de weg gaan 
zitten.
Verder hebben we de KNRM-app geïnstalleerd (vraagt wel 
het een en ander aan data), met 1 druk op de knop kun je ze 
alarmeren en hebben ze jouw positie, dat kan enorm helpen 
met de communicatie en snelheid.
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De zomertocht van de Cyrano heeft als doel Engeland, het 
kan eindelijk weer, en we zijn toch wel Engelandvaarders. Na 
drie jaar Frankrijk (ook mooi en leuk), deels noodgedwongen, 
lokt de overkant. We willen naar de zuidkust van Engeland 
gaan, en wel zien hoever we komen.
En dat is allemaal gelukt, een mooie tocht gehad, oversteek 
van Duinkerken naar Eastbourne (onderweg contact met de 
Xynia die op weg was naar Ierland). Het verste punt van onze 
reis was Plymouth, met hier en daar relaxte stops. We heb-
ben ook verwaaid gelegen, maar steeds genoten.
Echter: dit is geen tochtverslag, maar een verhaal over een 
technisch probleem waar we op weg naar Terneuzen mee 
te maken krijgen. De eerste dag van de reis bevat genoeg 
opwinding voor een artikel.

Motoren tegen wind
Zoals gezegd, vervelend weer, de boot volgeladen in Wemel-
dinge, motor aan en richting Hansweert. We willen nog zoveel 
mogelijk stroom meepakken op de Westerschelde terwijl de 
harde wind tegen staat, onderweg kunnen we de tassen wel 
uitpakken. Zeilen blijven ingepakt, hebben we die dag toch niet 
nodig, denken we ….
Alles verliep vlot, sluis van Hansweert door, en dan de Wes-

terschelde op, 25 kn wind tegen, nog wel stroom mee, maar 
die zou keren tegen de tijd dat we Terneuzen zouden bereiken.
We voeren netjes in het fietspad van de hoofdgeul naar Ter-
neuzen, veel scheepvaart, rommelig water, maar Terneuzen 
kwam al aardig in zicht. Totdat plotseling de vaart uit de boot 
ging, motor bleef lekker doordraaien, maar snelheid zakte 
in en we hadden niet veel stroom meer. Wat was er aan de 
hand? Het lag niet aan de motor, die bleef toeren draaien. 
Maar voordat we ons daar echt mee bezig konden houden 
moest er een zeil bij. 

Handomdraai wordt omdraaien
Snel het voorzeil uitpakken en de schoten erop zetten. Nor-
maal geen punt.
Maar met de harde wind liep dat natuurlijk niet echt soepel, 
zeker niet omdat de fenders in het gangpad lagen en een 
schoot aan bakboord verstrikt raakte in de lijn van een fen-
der, uiteraard! 
Toen we eindelijk een stuk voorzeil hadden staan was de 
stroom gekeerd, en moesten we omkeren terug rich-
ting Hansweert, en ons best doen om uit de buurt van de 
scheepvaart te blijven, en ook niet op de ondiepte aan bak-
boord te lopen. 

Tweede Pinksterdag 2022, veel wind en regen, toch maar op pad, alleen even van de thuishaven Wemeldinge 
naar Terneuzen, dan zijn we maar alvast vertrokken en krijgen we morgenochtend de stroom mee

De Cyrano ging naar Terneuzen 
Marijke Alders
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Het teakdek van de Rosa was gelegd tot strak tegen de voetrail; het horizontale stuk op het dek zat dus afgedekt. 
De werf had blijkbaar niet het volle vertrouwen in de lijm die ze gebruikten want ze hadden de voetrail kruiselings 
ingekrast, door de eloxering heen. Dat was natuurlijk niet goed gegaan, er was water onder gekropen en op veel 
plekken waren vrij diepe putten gecorrodeerd met scherpe randen. Ik wilde eigenlijk niet de hele voetrail vervangen, 
zowel het werk als de kosten daarvan stonden me tegen.

Via via kwam ik erachter dat er aluminiumpoeder is om in 
epoxy te mengen en zo een reparatiepasta te maken. Ik heb 
een potje poeder besteld (bij r-g.de) en het uitgeprobeerd. Het 
bleek op een testtukje vrij goed te hechten en ik heb alle gaten 
ermee gevuld. Wel eerst met een Dremel schoongemaakt en 
hier en daar uitgediept; een beetje zoals een tandarts een vul-
ling in je kies legt. Na het uitharden, met een beitel vlakgesto-

ken en voorzichtig geschuurd. Je ziet de reparaties wel duide-
lijk maar als het blijft zitten ben ik er tevreden mee. De boot 
is bijna 40 jaar oud, dus je mag hier en daar een reparatie zien 
vind ik. Je kunt deze methode ook gebruiken om bijvoorbeeld 
lelijke gaten te dichten nadat je beslag van de mast of van de 
giek hebt gehaald. 

Beschadigd aluminium repareren
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Arend Jan Klinkhamer Tip 3:Happy end

Drie dagen voor de Ramsgate kreeg ik de nieuwe tank thuis 
gestuurd. Netjes verpakt in plastic (gewrapt) op een pallet. 
Omdat het allemaal wat krap in de tijd werd koos ik ervoor 
om nog even te wachten met het inbouwen. De oude tank 
was namelijk weer ingebouwd en het lek was gedicht met 
reparatietape voor dakgoten (werkt uitstekend!).

Een paar weken later was er tijd genoeg en werd de oude 
tank er voor de tweede, maar nu laatste, keer uitgehaald 
(deze bracht zowaar nog wat geld op bij de schroothande-
laar). De nieuwe kunststof tank was een stukje lichter en 
lag binnen een paar minuten op zijn plaats. Zoals gevraagd 

had men dezelfde diameters toegepast voor aan- en afvoe-
ren, zodat alle slangen ook vlot gemonteerd konden worden. 
Ook de latten en blokjes die de tank op zijn plaats moeten 
houden pasten perfect. Net als de oude tank werd ook deze 
vastgelegd door de open ruimtes te vullen met purschuim.

Inmiddels had ik ook de latten voor het bed verstevigd en 
nadat die op zijn plaats zaten konden de platen weer op 
zijn plaats. Eind goed algoed, want in de maanden daarna 
heeft de tank uitstekend gefunctioneerd en was er geen en-
kel ‘smaakje’ in het drinkwater te bespeuren. De firma Dro-
com heeft een knap stukje werk afgeleverd, mede dankzij 
hun alerte ontwerper.

Nieuwe watertank deel 2 Jan Eversdijk 
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In mijn verhaal over de lekkende watertank in de Blind Date beschreef ik het traject wat wij doorlopen hadden 
vanaf het moment dat de lekkage was opgetreden. Wat nog ontbrak was het ‘happy end’.
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en onderwijl bespraken we met z’n allen de beste strategie 
gezien het meest actuele weerbericht. Rond 17:30 uur gin-
gen we weer het water op, want wij waren ingedeeld in de 
gele Tourklasse, waardoor wij als eersten moesten starten 
(18:30 uur).

De adrenaline begon bij ons allen flink te stromen naarma-
te de start dichterbij kwam. Zo’n 10 minuten voor de start 
rolden wij ook de Genua uit en was het alle hands aan dek. 
De eerste boei die je moet ronden is voor iedereen dezelf-
de vanuit hetzelfde startpunt en deze ligt altijd in de wind. 
Wij besloten om niet bij het startschip, maar om in de 
buurt van de startboei (ligt in het verlengde van het start-
schip) te starten, want dan was de boven boei voor ons in 
één keer te bezeilen. Helaas hadden dat er meer bedacht, 
daarom kwamen we midden in het strijdgewoel terecht, 
maar dat hoort er ook bij. Twee minuten voor de start wa-
ren we ter hoogte van de startlijn. Op mijn advies voeren 
we een stukje parallel aan de startlijn, zodat wij precies op 
het startmoment over de startlijn voeren. Dat was weer 
ouderwets kicken, hoewel bij Manuela en Manfred als boo-
teigenaren het zweet uitbrak door al die boten om hen 
heen. Na even een klein ‘opstekertje’ kozen wij het ruime 
sop en lagen wij prachtig in de voorhoede. Wij rondden de 
bovenboei als tweede boot, dat was een mooi begin.

Op naar de volgende 23,5 uur
Na die boei waaierde het startveld meteen uit elkaar om-
dat iedereen zijn eigen tocht ging varen. Hoewel we niet 
gezamenlijk getraind hadden, waren we eigenlijk meteen 

een team en de sfeer zat er goed in. Manuela deed de navi-
gatie, Manfred hield de (weer)berichten in de gaten, ik stond 
veel aan het roer of hield me bezig met de zeiltrim en Sander 
was vliegende kiep. Hoewel, hij heeft ’s nachts zijn record 
gebroken, want toen heeft hij in zijn wacht wel anderhalf uur 
aan het roer gestaan. Mooie opsteker voor zijn zeil CV, want 
tot nu toe had hij vooral stuurautomaat ervaring!

We hadden over het algemeen halve wind of een knikje in de 
schoot, dus wij gingen als een speer, ja laat die mijlen maar 
komen. Rond 21:00 uur ging het wachtschema in, we hadden 
het zo ingedeeld dat ieder steeds 3 uren kon slapen of uit-
rusten, maar dat na anderhalf uur één van het duo van wacht 
afging. Dat werkte prima en was ook wel zo leuk omdat je 
daardoor steeds met een ander op wacht stond. Gelukkig 
hield de wind zich niet aan de voorspellingen, want in eerste 
instantie zou de wind er ’s nachts uitgaan. Dat is gelukkig 
niet gebeurd, wel is de wind afgenomen tot ongeveer een 
kleine 3 Bft.

In het donker
Midden in de nacht stond ik op wacht met Manuela, we 
hadden toen 2x dat de boei niet op de plek lag waar die 
had moeten liggen, dat werd een hele zoektocht. Maar dat 
hebben we mooi opgelost door de tijd op te schrijven op de 
plek waar de boei had moeten liggen volgens de rakkenkaart. 
Op die plek hebben we toen ook de ‘virtuele boei’ gerond, 
een bijzondere ervaring. Op een gegeven moment was ik 
mijn oriëntatie geheel kwijt en moest ik echt even op de 
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Op vrijdag 26 augustus rond 9:30 uur stapten Sander en ik in Flevo Marina te Lelystad op bij Manfred en Manue-
la. Onder het genot van koffie en thee (ik had mijn welbekende thermoskan met ‘heksenbrouwsel’ meegenomen), 
besloten wij om in Medemblik te gaan starten. Het plan Den Oever lieten we varen.

snAbb en de 24-uurs zeilrace 2022
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Manuela had van tevoren alle waypoints ingevoerd in de plot-
ter en op de laptop met het programma RAK24 de meest 
ideale ‘rakken-route’ laten doorrekenen. Het programma 
schatte in dat 160 mijl voor ons haalbaar zou moeten zijn. 
Tegenwoordig werken de kustzeilers met een app, waardoor 
je niet meer achteraf nog alles moet invullen en stickers plak-
ken, je kunt gewoon tijdens de wedstrijd alles in de app bij-
houden. Of je de boei bakboord of stuurboord gerond hebt 
hoef je ook niet meer aan te geven, wel moet je je natuurlijk 
aan de procedures voor het ronden van de boeien houden. 
Dit heeft ook als voordeel dat je zelfs tijdens de wedstrijd kan 
zien hoe of je je verhoudt ten opzichte van de andere boten 
in jouw klasse. Ook thuis kan iedereen je volgen. We kregen 
daardoor ook tijdens de wedstrijd allerlei leuke steunbetui-
gingen en aanmoedigingen, zelfs uit de jachthaven van Manue-
la en Manfred. En Harry heeft vanuit huis met ons meegezeild

Op naar de start
Rond 10:30 uur zetten wij koers naar Medemblik. Er stond 
een goede wind 4 Bft uit het noorden, dus het eerste stuk 
moesten we hoog aan de wind varen. Heerlijk, dat was voor 
mij weer kicken aan het roer. Sander ging vrij snel aan de 
lage kant in zijn vertrouwde lig-zeilstand, helaas zonder zijn 
hoofdkussentje want dat lag nog in de bakskist op de Dan-
cing Queen. Manuela ontfermde zich over de grootzeil-trim 
en Manfred zorgde voor het berichtenverkeer, entertainment 
in het Limburgs en de versnaperingen. De sfeer zat er me-
teen goed in. Rond 16:00 uur waren wij in Medemblik, daar 
konden we zolang nog in een box liggen. Ik heb mij toen 
gestort op het bereiden van een salade en een pastamaaltijd 
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kaart kijken waar wij waren. Al die rakken heen en weer in 
het donker en inmiddels zijn er zoveel windmolenparken op 
het IJsselmeer dat je altijd richting knipperende rode lampen 
zeilt. En zie daartussen het lichtkarakter van de rode boei 
maar eens te onderscheiden. En daar komt bij dat ons hele 
team nogal bijziend en ietwat nachtblind is! Gelukkig is daar 
de plotter en natuurlijk RAK24.

Aan eten zijn we ’s nachts bijna niet toegekomen, wel hebben 
we ons vochtgehalte goed op peil gehouden. Zelfs Sander is 
niet aan zijn nachtelijke snack toegekomen. Hij is namelijk ge-
wend om ’s nachts ‘Au bain-marie’ een rookworst op te war-
men. Daar hebben Mariëlle en ik nog misselijkmakende geur 
herinneringen aan overgehouden tijdens de Ramsgatetocht! 
Het was ook helemaal niet koud, maar er was geen maan dus 
het was wel een hele donkere nacht. Opvallend was dat als 
de heren samen op wacht stonden, het bewolkt werd en als 
Manuela of ik op wacht kwamen er ineens allemaal sterren 
aan de hemel stonden te flonkeren. Rara hoe kan dat? Ik heb 
zelfs vallende sterren gezien, dat blijf ik toch heel bijzonder 
vinden. Ik krijg dan zo’n zelfde gevoel als wanneer er ineens 
dolfijnen naast de boot opduiken.

Wat ik ook nog altijd bijzonder blijf vinden is het feit dat je 
’s nachts met zoveel boten op het water bent. Al die lichtjes 
overal, hoewel er toch wel vaak toplichten waren die niet goed 
afgesteld waren. Dan dacht je dat er een boot op je afkwam, 
maar dat klopte dan niet. Er was ook een boot die zowel zijn 
boordlichten als zijn toplicht aanhad, dat was best puzzelen om 
te achterhalen wat er dan voor een boot op je afkomt.

Annemarieke van 

der Meij  (frutsel)
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De staart
Zoals altijd zit het venijn in de staart. Dit 
keer dus ook, want aan het eind van de 
middag trok de wind ineens flink aan tot 
zo’n 5 Bft. We hebben toen een rif ge-
zet en gingen nog harder. Het werd ook 
spannend omdat we, op een paar na, 
alle rakken in de buurt van Medemblik al 
tweemaal hadden gezeild. Dus we konden 
alleen nog onze laatste 2 geplande rakken 
zeilen, maar we mochten zeker niet te 
vroeg aankomen. Uiteindelijk finishte wij 
door het bakstag windje keurig binnen de 
tijd (rond 18:00 uur), maar achteraf gezien 
toch nog een half uur te vroeg. We had-
den bij nader inzien onze laatste rakken 
zo moeten plannen dat we nog wat lan-
ger door hadden kunnen zeilen om nog 
wat extra mijlen te maken. De uiteinde-
lijke winnaar heeft dat ook gedaan en is 
zelfs ondanks zijn strafmijlen (finishte een 
paar minuten te laat) toch eerste gewor-
den (174 mijl). Maar wij zijn heel trots op 
ons resultaat, wij hebben uiteindelijk 167 
mijlen gevaren en zijn in onze klasse vier-
de geworden. Op het moment dat wij de 
finishlijn passeerden werden wij onder luid 
‘hoorngeschal’ binnengehaald. Overigens 
vindt Sander ‘hoorngeschal’ een erg ou-
bollige term. 

Omdat Medemblik de thuishaven van San-
der is, had hij bij de havenmeester een box 
voor de snAbb kunnen regelen, heel erg 
luxe omdat Medemblik op zaterdagavond 
volstroomde met honderden boten. In-
middels hadden we allemaal flinke trek, 
dus heb ik een stevige – volgens Manfred 
veel te gezonde - rijstmaaltijd verzorgd en 
afgezien van de rijst (ik had het hele pak 
gebruikt) en de ‘druifjes van Manfred’, was 
het allemaal op. Onverwacht kwam Har-
ry ook nog langs om het mooie resultaat 
met ons te vieren. Na een welverdiende 
douche en wat flaneren op de boulevard 
van Medemblik, zijn wij allen moe maar 
voldaan onze kooien ingedoken. De vol-
gende ochtend zijn wij weer tijdig richting 
Lelystad vertrokken, met overigens weer 
super zeilweer.

Achteraf bleek dat je tot aan de vijfde plek 
in de prijzen valt, dat hadden we dus even 
gemist. Maar Manfred en Manuela hebben 
er toch een mooie plak aan overgehou-
den en een foto van de snAbb op de titel-
pagina van het blad Zeilen. Al met al was 
het een heel geslaagd weekend en is mijn 
wedstrijdhart weer flink gaan kloppen. 
Dus…..???

In de vorige Zeezeilen nodigde Jan Eversdijk ons allemaal uit 
in zijn voorhut (om naar de watertank te kijken). Tijdens de 
Ramsgate kon Jan zijn beloftes nog niet waarmaken. Maar hij 
heeft ons verzekerd dat we altijd welkom zijn in zijn voorhut. 
Nu zijn watertank erin zit, of wanneer dan ook.

***

Zo knullig. Krijg je een prachtig artikel in de PZV over je Stoe-
re Verhalen Weekend, wordt het snertweer. Gelukkig waaide 
de partytent ook in de Alphense boomgaard om. Alsnog een 
Stoer Verhaal.

***

Als je voltallige (vijfkoppige) bemanning besmet en in quaran-
taine is, welke boeg is dan de ziekenboeg?

***

Willem Triki is inmiddels vlootvoogd voor zijn eigen rederij. 
Onlangs kocht hij zijn 4e bootje: een Yngling om mee te doen 
aan de eenheidsklasse wedstrijden. Dat betekent dat zijn So-
ling nu te koop staat. De nieuwe bootnaam is nog niet bekend; 
na The Bloody Limit is de inspiratie wel op. 

Vroeger was Huub Mol actief in de karting en in de autorace-
rij. Nadat hij voor de tweede keer een raceauto total loss had 
gereden zei hij tegen de omstanders: en nu ga ik een zeilboot 
kopen. En zo geschiedde....

***

De 3 ongeschreven regels van Sander van Eijkern: 
• Bij twijfel over wat dan ook, altijd de schipper
 wakker maken. 
• Uitgezonderd levensvragen
• Rugzakjes zijn welkom aan boord maar blijven dicht.

***

Timing is alles. In januari 2020 gooi je de grenzen dicht met de 
Brexit. In maart 2020 later gaat heel de wereld in lockdown. 
Vervolgens doe je twee jaar niks. Eind 2021 worden in de UK 
de laatste maatregelen ingetrokken. Voorjaar 2022 begin je 
met de verbouwing van je haven. Zomer 2022 zit de marina 
dicht voor bezoekers. Welcome to the port of Dover!

***

Wist u dat dit eigenlijk Zeezeilen nummer 3 van dit jaar is? 
In oktober verscheen er een extra nummer, met een oplage 
van 1. Onder het motto ‘het gaat er dan toch van komen’ 
zeiden Max en Anet ‘champagne for ever’ en ja tegen elkaar. 
We wensen dit gelukkige PZV-koppel veel geluk in hun huwe-
lijksbootje!

Kanaal 77
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Je vangt wel eens wat op tijdens zo’n intensief clubgebeuren. 
“Die oversteek naar Engeland viel toch een beetje tegen”. Ik 
wist niet wat ik hoorde!

Mijn eerste oversteek was een levensveranderende 
ervaring. Van IJmuiden naar Lowestoft. In 1992. Pikzwarte 
nacht. Fascinerende sterrenhemel. Gegist bestek. Kruisjes 
in de kaart verifiëren met een rondje om die eenzame, 
geruststellende boei. Golftoppen die boven je uit torenen. 
Een lichtschip in het niets. En dan die vage kustlijn. Je 
bestemming.

Nee, dan het verslag van de Zeuntjes nu: “Je vaart een tijd 
langs windmolenpark 1, daarna windmolenpark 2 en dan 
ben je er…” Die ervaring willen we toch niet overdragen? 
Open ruimte op de Noordzee wordt schaars. Het kaartje 

Windmolenparken 
Maak ‘de Ramsgate’ weer spannend

Henne Pauli

toont waar de Noordzeestaten hun windmolenparken 
gepland hebben. Nu zijn de meeste parken nog in de 
ontwerpfase of in aanbouw.

Misschien levert een oversteek vanuit IJmuiden naar 
Lowestoft, of vanuit Den Helder naar Hull nog het 
ouderwetse alleen-op-de-wereld-gevoel op. Wel op 
gegist bestek natuurlijk. Afplakken die plotters.

Maar ook via deze routes is over een paar jaar de lol 
er wel af. Want eind jaren ‘20 ligt voor Noord-Holland 
park ‘Hollandse Kust West’ en voor Oost-Engeland  park 
‘Norfolk Vanguard’. ’s Nachts eindeloze rijen rode lichtjes 
en overdag een woud van traag malende wieken. De 
Noordzee betaalt de prijs van de energietransitie.

O
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Coen Smit

lijntje is vastgemaakt. De spring is tevoren op de goede leng-
te vastgemaakt op de middenbolder. Direct nadat ik de lus 
om de bolder in de kade heb gelegd trek ik de dwarslijn aan 
en zet hem vast op de achterste kikker. Klaar. Motor vooruit 
met het roer aan boord en de boot ligt muurvast zonder 
dat de boeg naar de kade kan zwaaien. Ik heb nu aan beide 
kanten altijd een spring klaarliggen als ik ga aanleggen, het 
oog ligt rond een lier om te voorkomen dat hij overboord 
glijdt en in de schroef raakt (ook uit de praktijk geleerd). 

Ik heb na een paar sluizen solo te hebben bedwongen een mooie manier om de boot stabiel te houden tijdens het 
schutten. 

We kennen de truc van het aanleggen in de spring om direct 
de boot onder controle te hebben. Nu viel mij die controle 
vaak tegen, want de boeg zwaaide vaak wel erg ver door 
naar de kade voordat de boot weer door het schroefwater 
langs het roer evenwijdig kwam te liggen. 
Ik heb ergens gezien dat je meer controle krijgt met een 
extra lijntje. Geprobeerd bij het solo aanleggen in een aantal 
sluizen en het werkt! 
Op de foto zie je dat rond de paalsteek van de spring een 

Hulplijntje Arend Jan Klinkhamer

Tip 4:
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Afijn we hebben de fok verwijderd en opgeruimd en vrij vlot 
een nieuwe val besteld, ook al omdat de oude val al geruime tijd 
dienst deed. Vanwege die ouderdom keken we ook niet verder 
dan onze neus lang was. 

De nieuwe val arriveerde en we hesen vriend Philip de mast 
in om die in te scheren. Er kwamen spoedig alarmerende be-
richten naar beneden. De hele tuigage en Philip hingen alleen 
nog maar aan een deel van het voorstag. Een deel was door 
geschavield. Waarschijnlijk was de val daardoor ook beschadigd.

Deze situatie riep om onmiddellijke actie en ik heb dus direct 
gebeld met de thuishaven, die ook een aardige tuigage werk-
plaats heeft. We konden snel terecht en om de kosten te druk-
ken hielpen we zelf mee. En spoedig lag onze gehavende voor-
stag met Furling horizontaal gestrekt op een erg lange tafel. De 
mast bleef staan door gebruik te maken van de nieuwe fokkeval 
als tuidraad. Normaal gesproken wordt de nieuwe stagdraad 
aan de oude draad zo aan elkaar gevlochten, dat de lasdikte niet 
dikker is dan de draaddikte. Je trekt dan de oude eruit en de 
nieuwe erin. Echter wij waren er toch, dus besloten we om de 
hele Furling uit elkaar te halen, schoon te maken en te smeren. 
Je weet niet wat je aan vuil (spinnennesten) tegenkomt en goed 
smeren van de lagers bleek beslist noodzakelijk. Na alles weer 
in elkaar gezet te hebben, werd het voorstag met Furling terug-
geplaatst. Het rechtzetten van de mast en het spannen van de 
stagen bleef over, maar dat konden we zelf wel. Kortom onze 
wijze les is; kijk ook eens omhoog, dus verder dan je neus lang is.

Zo heel gewoon voor een zeilboot, kwamen we bij een 
haven en gingen de zeilen strijken. De rolfok ging na 
een paar slagen met de hand niet verder naar binnen en 
dus werd, ten einde raad, de Furlinglijn maar op de lier 
gezet. Na één slag gedraaid te hebben klonk een heftige 
knal: de fokkeval was bovenin afgebroken en kwam naar 
beneden.

Voorstag!

Ton Buijs
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Soms heb je ineens een onhandig klusje. Afgelopen zomer zag 
ik lekkage bij de bocht op een huiddoorvoer. ‘Even’ eraf draaien 
en opnieuw afdichten. Alleen, die huiddoorvoer zit in de bilge en 
tegeliijk een bahco op de huiddoorvoer zelf en een griptang op 
de 90 graden bocht bleek heel rare krachten op mijn ellebogen 
te veroorzaken. Het ging niet.

Ik was gelukkig met andere dingen aan het klussen aan boord. 
De oplossing was om een kort stukje lat met een dikke schroef 
vast te zetten in het oog aan het einde van de bahco en de lat 
tegen een dwarsschot af te steunen. Ik had toen beide handen 
vrij om de bocht met een tang vast te pakken en los te draaien. 
Bij het vastdraaien moest ik de lat aan de andere kant afsteunen. 
Een paar latjes en een doosje schroeven aan boord is nooit weg!

Handig 
huiddoorvoerArend Jan Klinkhamer

Tip 5:

Perfecte zeilen
voor een 

perfecte prijs

 06 5363 9119 www.supersailstore.nl
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Weeralarm
In Poros maakt restaurant Old Platanus de meeste indruk. 
Zittend onder (inderdaad) een oude plataan, blijkt dit een 
geweldige keuze. Moeders staat zelf nog in de keuken en 
de zoon in de bediening. Standaard wordt tzatziki met een 
Griekse salade als voorgerecht besteld, met daarbij nog 
wat anders lekkers uit de Griekse keuken.

Serifos en Kythnos blijken achteraf de enige twee Cycladen 
eilanden die we bezoeken deze vakantie, omdat we van 
de verhuurder een weather alert ontvangen en dringend 
verzocht worden de Cycladen te verlaten en terug te keren 
naar de Saronische Golf.
De oversteek naar Serifos is met 60 mijl de langste tocht 
van deze reis. Met halve wind van 20 knopen met uitschie-
ters naar 25 knopen is dit een mooie zeildag. Voordat we 
’s ochtends vertrekken maken we nog een flinke wandeling 
naar Chora boven op de berg om daar mooie foto’s van de 
zonsopgang te maken.
Kythnos ligt noordelijk van Serifos. We overnachten in de 
Butterfly Bay. Dit heet zo omdat de baai door de dam ge-
splitst wordt. In deze baai ligt een groot motorjacht op z’n 
kant, nadat het lek gevaren was op een rots. Bergers zijn 
al aanwezig.

Sardonische Golf
Inmiddels weten we al 2 dagen dat er storm aan zit te komen, 
en gaan we terug naar de Saronische Golf en wel het prachti-
ge maar drukke eiland Hydra. Het heeft een kleine haven, wat 
betekent dat je op tijd aanwezig moet zijn om een plaatsje te 
veroveren. Het is hier dat de ervaring van Koen als schipper 
goed van pas komt. Rustig blijven liggen, je kans afwachten 
en hoppa, vlug in het gaatje duiken naar het beste plekje van 
de haven, chapeau Koen! Het leuke aan Hydra is dat er geen 
auto’s rijden en dat er bij de haven, daar waar de veerboten 
aankomen, allemaal ezeltjes staan om bagage te vervoeren.

Van hieruit is het een korte tocht van 16 mijl naar de baai 
Spetses, bijna tegenover het vakantiehuis van onze koning. 
We zijn er vrij zeker van dat we Maxima in haar badpak ge-
zien hebben, althans ze leek er toch verdraaid veel op!
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Het was tijdens het lustrum van de PZV in onze hoofdstad dat we plannen smeedden om een jaar later samen 
te gaan zeilen in Griekenland. Van 7 oktober t/m 22 oktober zijn Koen, Nicole, Michel, Marc en Irene op pad 
geweest met de Misty. 

Zeilen Saronische Golf, Cycladen 
en Argolische Golf
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Door familieomstandigheden moet Jacqueline op het laatste 
moment afhaken, dat is een domper voor ons allen maar met 
name natuurlijk voor Jacqueline zelf. Het schip van Koen en 
Jacqueline, een Sun Odyssey 51, heeft als thuishaven Agios 
Kosmas Marina in Athene. Dit is de oude Olympische haven 
van de Zomerspelen in 2004. Dat er na deze Olympische 
Spelen weinig onderhoud meer gepleegd is aan dit complex 
is duidelijk zichtbaar.

De reis naar Athene verloopt voorspoedig, we vliegen vanaf 
Düsseldorf met Aegean Airlines.
De eerste nacht in Athene hebben we een Air B&B geregeld, 
zodat we de volgende dag, zaterdag, tijdig naar de haven kun-
nen. Nadat alle beddengoed verschoond, de watertanks vol, 
alle proviand opgeslagen en alle kleine reparaties verholpen 
zijn, kunnen we vertrekken.

Het vissersdorpje Perdika op Aegina is de eerste bestem-
ming. Vanaf dat moment komt er een zekere regelmaat in 
onze vakantie. Aanleggen, ankerbiertje, borrelen, plannen 
maken voor de volgende dag, uit eten of zelf koken, spelletje 
spelen naar bed en bijtijds opstaan, lekker ontbijtje, heerlijk 
zeilen, tussen de 11 en 60 mijl per dag afleggen... ‘and repe-
at!’ We bezoeken achtereenvolgens, Poros, Serifos, Kythnos, 
Hydra, baai bij Spetses, Nafplio, Astros, Porto Heli, Ermioni, 
Nisos Angistri, Aegina en Glifáda bezocht.
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Nafplio was de eerste hoofdstad van het moderne Grieken-
land van 1829-1834. Hier vestigde zich de eerste Griekse 
regering en het parlement. Het is een mooie stad met veel 
pleinen, neoklassieke gebouwen en het fort van Palamidi, wat 
je te voet bereikt door 900 trappen te beklimmen. Nafplio 
is een ideale plaats om te schuilen voor de storm. De vele 
regen die we die dag over ons heen krijgen is ongetwijfeld 
een voortvloeisel van de storm.

Argosische Golf
Uiteindelijk blijven we twee nachten in Nafplion, omdat we 
de grenzen van de storm opzoeken. Op dag 9 van onze va-
kantie maken we de oversteek in de Argosische Golf naar 
Astros, 11 mijl verderop. De hele vakantie hebben we geen 
boegschroef gehad, en dat is soms zoals hier in Astros on-
handig omdat je met harde wind aanlegt. Maar gelukkig (daar 

Marc en Irene 

Swinkels



heb je ‘m weer) hebben wij Koen ;-). De toeschouwers op de 
kade kijken vol ontzag hoe de 51 voeter weer netjes op z’n 
plaats wordt gelegd, bij harde zijwind, zonder boegschroef!

Weer een stukje verder schuiven we op naar de grenzen van 
de storm weer naar de overkant van de baai naar Porto Heli. 
Een heerlijk stuk zeilen met weer een dikke 20 knopen wind. 
Een speciale vermelding voor Flisvos Taverna, waar we te 
midden van voetbal kijkende Grieken heerlijke eten.

Onze tweede week zeilen lijkt veel sneller voorbij te gaan 
dan de eerste week, we zijn inmiddels op dag 11 en het 
laatste restje storm pikken we nog mee, 25 knopen wind op 
de kop. Irene geniet volop aan het roer. Ermioni is een ge-
zellige plaats met een restaurant dat, en dat is sporadisch in 
Griekenland, douches heeft! Dit keer hoeven we niet achter 
op de boot, of in een hotel maar kunnen bij het restaurant 
douchen dus.

Vier feestdagen
In Nisos Angistri vieren we op 19 oktober Marc’s verjaardag. 
Gebak, slingers, liedjes zingen en kadootjes. Wat een feest! 
De storm is voorbij, de wind is weg. Met het visgerei als 
verjaardagscadeau worden direct twee sardientjes omhoog-
gehaald in de baai, die overigens ook weer netjes teruggezet 
zijn.

De dag erna zijn Michel en Nicole 15 jaar getrouwd. Dus ook 
in in Aegina gebak, slingers, liedjes zingen en kadootjes. En 
wat geef je een zoveel jaar getrouwd stel, juist ja, een peper 
en zoutstel. Aegina is het ideale eiland om de volgende dag 
onze eindbestemming Glifáda aan te lopen.
Op onze laatste zeildag doen we toch nog even een succes-
volle ‘man overboord’ oefening. Al zeilend tussen de grote 
vrachtschepen door, die voor Piraeus liggen te wachten be-
reiken we de thuishaven. Het zit er weer op, het werk en ‘de 
zaak’ lonkt. En hoe.. we worden via een live verbinding met 
Milaan op de hoogte gehouden van de verkiezing en jawel; 
Lavans blijkt de beste wasserij ter wereld! 
Op zaterdag 22 oktober, de dag van de thuisreis, hebben 
we ineens een opa en oma aan boord. Baby Mink meldt zich 
drie weken te vroeg, maar voor ons precies op tijd, Michel 
en Nicole popelen om hun eerste kleinkind te zien. Gelukkig 
staat de taxi al vroeg voor de boot en vertrekken we na 
twee fantastische weken weer naar Brabant.

Zeilen in dit gebied is erg leuk voor de ervaren zeiler omdat 
er altijd wel een goede wind staat, in de zomer is dat de Mel-
temi welke in het vroege voorjaar en late najaar wat afzwakt.
De temperatuur in oktober in dit gebied schommelt tussen 
de 22 en 25 gr. C. In korte broek zeilen is prima te doen. ’s 
Avonds zijn een lange broek en trui prettig, maar ook niet 
altijd noodzakelijk. Wij hadden een heerlijke vakantie.
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Uitlaatslang lek!
De Johanna kan dit jaar al begin mei 
het water in maar eerst is er nog wel 
het een en ander ‘zomerklaar’ te ma-
ken. Routineklussen en misschien nog 
wat reparaties en onderhoud. Sommi-
ge dingen doen we zelf andere laten 
we op Artemis Boatyard op Leros doen 
waar de Johanna al een aantal jaren 
tot onze volle tevredenheid overwin-
tert. Niets dramatisch deze keer.

Eerst het ‘thuisrondje’
We willen dit jaar in ieder geval naar Les-
bos. We zullen ook nu al tegen de meltemi, 
de heersende noordenwind, in moeten. 
Maar we hebben alle tijd van de wereld 
om toch vooral zeilend daar te komen. 
We maken eerst zoals gebruikelijk een 
rondje met de klok mee om Leros en ge-
nieten na een hectisch jaar eerst van onze 
rust in onze favoriete baaien en het lekke-
re eten bij onze bekende taverna’s. Als we 
naar Lakki, de hoofdplaats aan de west-
kant, varen om flink proviand in te slaan 
moeten we toch een deel op de motor. 
Het lijkt dan wel of er wat water onder de 
motor ligt. Maar ja, na al dat wegspuiten 
van onder anderen het Saharazand zou 
dat kunnen. Gelukkig wordt het niet meer 
als we in de haven liggen.
Helaas als we echt op weg gaan blijkt over-
duidelijk dat er tijdens het motoren meer 

zout water binnenkomt. Gelukkig zijn we 
nog dicht bij de werf en kunnen we voor 
de volgende ochtend een afspraak maken 
om uitgekraand te worden. Maar ja, waar 
komt het zoute water vandaan? Ook voor 
de lui op de werf goed om te weten. Op 
weg naar de boei bij de werf komen we 
erachter dat het met het koelwater te 
maken moet hebben. En het blijkt dat als 
we de hek bakskist leegmaken dat de af-
voerslang een gaatje/snee heeft. Dat moet 
bijna zeker de oorzaak zijn.

Zelf doen
Dus …. Als we aan de boei bij de werf 
zijn (hier is slechts een kleine aanlegstei-
ger voor het in en uit het water halen 
van de jachten) gaat Peter naar de winkel, 
zegt de afspraak voor morgen af en koopt 
een aantal meters slang. Als rechtgeaarde 
doe-het-zelver moet je die toch zelf kun-
nen vervangen. En dat lukt met samen wat 
rukken en trekken enz. Een hele opluch-
ting als daarna er ook geen water meer 
onder de motor komt.
Op de uitgebreide controlelijsten voor 
zomer en winter stond deze slang niet 
als aandachtspunt. Die vergaat natuurlijk 
ook na verloop van tijd. Blij toe dat we dit 
probleem niet midden op een vrijwel lege 
Egeïsche Zee gekregen hebben.

Carla Peeters
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over, niet eens met een deur, maar af-
gesloten met een canvasdoek met rits. 
Je hoort en ruikt dus alles van elkaar. 
Er is een gezamenlijke zitruimte, een 
navigatiehoek en in het achterschip een 
kleine ruimte met kooien voor de vas-
te bemanning. Hoe gaan de deelnemers 
daar mee om? Heel nuchter, is mijn con-
clusie. Back to basics en met een flinke 
portie tolerantie. “Ik vergelijk het met 
de zeilschool van mijn jeugd”, vertelt een 
deelnemer en ach, we plassen en poe-
pen allemaal en er zijn vaste momenten 
om over irritaties, die er zeker zullen 
ontstaan, je hart te luchten.

Terwijl schipper Emily instructies geeft 
voor een motorcheck, het klaarmaken 
van het grootzeil en de yankee (hoog 
opgesneden voorzeil) loop ik nog wat 
in de weg, maar niemand die zich eraan 
stoort. Iedereen schijnt nu al precies 
te weten wat hij of zij moet doen en 
gaat blij aan de slag met in het hoofd 
het avontuur dat roept..…de race rond 
de wereld.  

Wil je nog meer weten, is zo’n avontuur 
iets voor jou? Kijk dan op www.clipper-
roundtheworld.com

het is niet niks om straks weken ach-
tereen met elkaar op een relatief klei-
ne ruimte te zitten en in weer en wind 
oceanen over te racen. Het gebrek aan 
privacy is wel het eerste dat meteen op-
valt. In het vooronder is een ”slaapzaal” 
(14 kooien als ik het goed geteld heb), 
annex zeilenberging.

Nu heeft iedereen een eigen kooi met 
opbergruimte, maar in de race worden 
de kooien gedeeld, wat prima kan met 
een wacht systeem (overdag 3 x 4 uur 
en s’ nacht 2 x 6 uur). Er zijn 2 toiletten, 
één naast de kombuis en één er tegen-
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Zij, Emily, schippert nu al 15 jaar een van de trainingsboten 
van de ClipperaroundtheWorld race. “Wat leuk” zegt ze, een 
kort interview voor een Nederlands clubblad, daar wil ze 
wel even tijd voor maken en trots nodigt ze me uit te gaan 
zitten in de middenkuip, wat ze haar nav-station noemt, en 
verontschuldigt zich dat ze niet in vol tenue is. Of ze zelf 
heeft meegedaan aan de race? Nee, die ambitie heeft ze niet, 
haar kracht ligt in het opleiden van (aankomende) zeilers en 
ze straalt het plezier uit waarmee ze dat doet. 

Ze vertelt over het concept, in 1995 bedacht door Sir Robin 
Knox-Johnston, waarbij opstappers tegen betaling de kans 
krijgen om de wereld rond te zeilen, in 8 etappes, te starten 
en eindigen in London (St Katherine Docks). Het is opgezet 
als een race, waarin 11 raceteams het in identieke 70 voets 
boten tegen elkaar opnemen en net als de clippers van wel-
eer zoveel mogelijk met de stromingen en heersende winden 
meezeilen. Voorafgaande aan de race volgen alle deelnemers, 
ongeacht of ze nog nooit gezeild hebben of dat ze zeer er-
varen zijn, verplicht 4 trainingen die elk een week duren. Ze 
kunnen ervoor kiezen om 1 of meerdere etappes mee te 
zeilen of om een complete wereldomzeiling te maken. 
Elk schip, of het nu een trainingsboot of wedstrijdschip is, 
heeft 1 schipper en 1 first mate en voor de rest betalende 
deelnemers aan boord. Niemand heeft vaste taken, iedereen 
wordt geacht aan het einde van de training alles te kunnen. 
Op dit trainingsschip (68 voets en ex-racer) varen nu 11 deel-

Jacqueline van Amstel

Dat ik nu zelf zo’n vergissing bega…jarenlang schipperde ik mijn eigen Contessa 32, vaak met opstappers (meest-
al mannen) en altijd werden de mannen aangesproken als schipper. Nu spreek ik in het zonovergoten Cowes een 
enthousiaste vrouw aan, wat warrige haren, T-shirtje, die van het opvallende Clipperroundtheworld CV7 racejacht 
stapt. Of ze ‘regular on board’ is? “I’m the skipper” zegt ze vrolijk. Oeps, ik verontschuldig mij en vertel dat het 
mij ook vaak is overkomen en het ijs is helemaal gebroken. Dit onderwerp komt niet vaak ter sprake geeft ze aan. 
In Marokko heeft ze zelfs eens behoorlijk problemen gehad met de autoriteiten, die echt niet wilde geloven dat zij 
de schipper was.

Clipperroundtheworld

nemers, maar in de race van 2023-2024 zullen het er 20 zijn.
Ik sta tussen de deelnemers, de meeste van middelbare leef-
tijd en van over de hele wereld, met veel maar ook met nau-
welijks zeilervaring, bezig met hun 1e trainingsweek. Allen 
even enthousiast en stralend vertellen ze vol verwachting 
over het avontuur dat ze zijn begonnen.

Want, zo bedenk ik mij na een rondleiding door de boot, 
een avontuur is het zeker, het is niet alleen het stoere zeilen, 
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derdelen vervangen en alles weer nieuw in het vet zetten. 
Aldus ben ik met de schroef in de achterbak naar Franeker 
gereden. Daarbij ook een nieuwe schroefas besteld, want 
de oude was wat ingesleten. Met een nieuwe as die op 
maat wordt gemaakt weet je zeker dat alles weer klopt. 
Een week of 4 later kreeg ik het bericht dat de schroef en 
schroefas voor ons klaar lagen, dus opnieuw richting Fra-
neker. Daar werd ik blij verrast. De gereviseerde schroef 
was weer als nieuw in blinkend brons! En dat voor een 
aanzienlijk lager bedrag dan de nieuwprijs. 

2400 Toeren, da’s te weinig
In de hernieuwde staat kon je nu ook duidelijk de markerin-
gen zien voor de spoed-instelling van de schroef. Aangezien 
de nieuwe motor vergelijkbaar is met de oude, hebben we de 
instelling niet meteen gewijzigd. Het schip heeft hiermee ja-
renlang gevaren, dus ik zag geen reden om iets te veranderen. 
Na de tewaterlating in Eindhoven konden we direct genieten 
van de nieuwe motor en alles liep zoals je zou verwachten. 
Tot het moment dat ik ontdekte dat de motor bij wat meer 
gas geven niet aan het gewenste toerental kwam. Maximaal 
2400 toeren is te weinig, dat zou richting de 3000 omwen-
telingen per minuut moeten. De oorzaak kan natuurlijk aan-
groei op de schroef zijn, waar we zeker mee te maken had-
den na een winter in het zoute water van Colijnsplaat. Maar 
die spoed… zou dat ook niet wat anders moeten?

De Lotus is uitgerust met een J-Prop vaanstandschroef, waarvan de spoed eenvoudig verstelbaar is. Dat dit een 
voordeel is als je overgaat tot het inbouwen van een nieuwe motor, is afgelopen voorjaar gebleken. Met hulp van 
Peter Plantinga is het gelukt om precies de juiste spoed-instelling te vinden. Eén tandje maakt het verschil.

Het draait om de juiste spoed 
Voortstuwingsvraagstuk na her-motoriseren van de Lotus
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Nieuwe motor, nieuwe schroef?
Al snel nadat we de Lotus kochten wisten we dat ons schip 
uitgerust zou gaan worden met een nieuwe motor. Er ram-
melde, trilde en rookte van alles. Er was ook duidelijk iets 
mis met de uitlijning. Het bleek zelfs dat het buitenlager een 
beetje scheef stond, waardoor het buitenlager aan één kant 
vrijwel helemaal was weggesleten. Tijdens de aankoopkeuring 
was ook opgevallen dat de schroef, een J-Prop 16”, nogal wat 
speling vertoonde, zowel op de as als de draaibare schroef-
bladen. Volgesmeerd met oude antifoulingverf zag het er alle-
maal nogal gehavend uit. 
Onze dieselmonteur die een splinternieuwe Solé Mini 44 
heeft ingebouwd, stelde voor om de schroef dan ook maar 
te vervangen. Maar ja… een nieuwe J-Prop, of iets verge-
lijkbaars… ruim drieduizend euro! Reden voor wat verder 
speurwerk. 

AP Marine in Franeker
Zo kwam ik uit bij AP-Marine in Franeker. Zij zijn importeur 
van J-Prop en o.a. gespecialiseerd in voortstuwingsystemen. 
En wat bleek: zo’n schroef is prima te reviseren. Hij wordt 
dan naar de fabrikant in Italië gestuurd, waar ze eventueel on-

Inspectie op het droge
Het plan was om de boot aan het begin van onze vakantie 
een keer uit het water te laten hijsen, hem af te spuiten en 
te kijken hoe het gesteld was met de Coppercoat op het 
onderwaterschip. Ook had ik al gezien dat er aangroei zat 
op de schroef en schroefas. Het hijsen was een mooie gele-
genheid om nog eens naar de spoed-instelling van de schroef 
te kijken. 

Technische PZV-hulp
Ik had Peter Plantinga al eens verteld over het toerental van 
de motor en hij had tijdens de Ramsgate tocht met interesse 
naar onze nieuwe motor gekeken. Spontaan kreeg ik de on-
derstaande mail:

Hallo Henk,
 
N.a.v. jouw rondleiding op de Lotus tijdens de Ramsgate heb ik 
vandaag eens in m’n propeller handboek gekeken. Daarin staan 
ook wat vuistregels voor het kiezen van het motorvermogen.
Ik heb ze even in excel gezet, en voeg dat toe. Ik heb de formule 
gecheckt op mijn boot, en dat lijkt redelijk in de buurt te komen.
In eerste inschatting is 44pk ruim voldoende voor jouw boot. 
Maar check het zelf door de goede getallen in te voeren in de 
groene velden: die WL-lengte die op de site worden op hele me-
ters afgerond.
 
Maar om verder de motorlayout te controleren heb je/ik de 
schroefkaraktistiek of schroefafmetingen en de overbrengingsver-
houding nodig. De motorcurve vond ik op Solediesel.com
 
Maar algemeen: wanneer de motor niet op toeren komt denk ik 
eerder aan een belemmering door de inbouw:
• Te weinig lucht > luchtfilter te klein >> zwarte rook >> 
niet waarschijnlijk
• Te weinig brandstof  

Henk Ligthart

Speling op de schroef

Schroef gereviseerdf Keerkoppeling

o afstelling gaskabel of gashendel? Eindaanslag fout inge-
steld (vanwege inlopen?)
o Lucht in leidingen of filter > onregelmatige loop
o Vacuüm in de tank > dan loopt de motor eerst wel 
goed
 
Zorgelijker wordt het wanneer de belasting te hoog is:
• Wrijving door uitlijnfouten (ik denk dat je dat wel zou 
horen)
• Overbrenging te groot (mmm... zo heel veel variatie zit 
daar niet in)
• Schroef te groot of spoed te groot (te groot niet waar-
schijnlijk: dat zou waarschijnlijk niet passen; spoed zou kunnen 
wanneer deze instelbaar is.)
 
Tot zover een eerste aanzetje; ben vast nog wel wat vergeten. In 
de handleiding staat ook een foutenanalyseboom. Daar vond ik 
geen waarschijnlijke oorzaak
En benieuwd of het nog actueel is.
 
Groet, Peter



de keerkoppeling. Tijdens het proces bleek wel dat the-
orie en praktijk niet altijd helemaal overeenkomen, maar 
de conclusie was wel dat een tandje terugdraaien van de 
spoed-instelling resultaat zou kunnen geven. 

omdraai. Kwestie van achterste deel van de schroef wat 
uittrekken en verdraaien. In de kraan is het een makkie 
en het zou zelfs zwemmend met een snorkel kunnen. Eén 
tandje terug, zoals Peter had berekend, en hop, weer het 
water in. Bij het uitvaren en oversteken van het Hollands 
Diep was het meteen duidelijk: de motor ging vlot naar 
3000 toeren en we liepen meteen bijna 7 knopen door 
het water. Missie geslaagd, dankjewel Peter!

Super dat je bij PZV voor van alles en nog wat deskundige 
hulp kunt inroepen.

Ik had dus wat huiswerk, maar al snel bleven aangroei 
op de schroef en spoed-instelling over als de meest lo-
gische verklaringen. Peter ging verder met zijn bereke-
ningen nadat ik hem de nodige gegevens had verstrekt 
over waterverplaatsing, waterlijnlengte en reductie van 

Spoed een tandje verdraaien en varen!
De zomervakantie was begonnen en in Noordschans gin-
gen we het water uit. Het goede nieuws: de Coppercoat 
had wel wat vervuiling maar geen vastzittende aangroei, 
dus een keer afspuiten resulteerde direct in een schoon 
onderwaterschip. De schroef en schroefas hadden flink 
wat pokken en kalk-kokerworm opgelopen, dus dat was 
zeker een deel van de oorzaak en ook even een werkje 
om het weer een beetje schoon te krijgen. 
Het verstellen van de spoed gaat letterlijk in een hand-
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Hoi Henk,
De foto is interessant: na een beetje photoshoppen zie je dat 
hij afgesteld staat op notch 8 rechtsdraaiend. Volgens de tabel 
is dat pitch 19. Dus een tandje terug kan een goed begin zijn.
Volgens mijn berekening zou je met notch 8= pitch 19 maar 
1800 toeren halen; dat geeft aan dat de berekening ook be-
hoorlijk onzeker is. 
Wanneer ik het schroefrendement in de berekening verhoog 
naar 90% (ipv 55%) dan haal ik wel 2200 toeren. 
Notch 7 =  pitch 16.6 zou dan 2500 moeten geven bij 90% 
efficiency.  En notch 6 = pitch 14 zou dan 2900 toeren moe-
ten geven.
Kortom een tandje terug is een goede test om te kijken of we 
in de goede richting gaan. 
 

Trouwens zit in de gasafstelling van de motor nog een belem-
mering: heb je al getest of de motor in z’n vrij wel 3000 toeren 
haalt? Als dat zo is dan is daar geen belemmering. Anders dan 
in auto’s regelt je gashandel het toerental. 
(In auto’s geef je echt gas: daar regel je het gewenste vermo-
gen en is de snelheid het gevolg)
 
Laat maar weten wat het geworden is. Inderdaad goed voor 
een stukje in zeezeilen. Als je tijd hebt maak dan ook nog 
een fototje van de -aangepaste- spoedinstelling, en meet later 
toerental en snelheid.
Succes! 
 
Fijne vakantie en groet, Peter.
 
PS bel woensdag gerust even als toelichting wilt of als het er 
toch anders uitziet.

Aangroei Afstelling naar Notch 7

zich per omwenteling minder verplaatst dan de nomi-
nale spoed. Het verschil wordt slip genoemd.

Bij een scheepsschroef wordt de nominale spoed 
bepaald door de hoek die de bladen maken met de 
schroefnaaf. 

De nominale spoed (engels: pitch) van een schroef is 
de afstand die deze afgelegd zou hebben als deze in 
een vaste stof zou ronddraaien, zoals wanneer je een 
moer op een bout draait deze zich per omwenteling 
verplaatst de spoed van de bout. 
Water kan echter wegstromen waardoor de schroef 

Wat is de spoed van een schroef?

Productie en montage van bootruiten

Productie en montage van bootruiten

Dekluik ruiten

Console ruiten

Flybridge ruiten

Opdek ruiten

Gebogen ruiten

Gedubbelde ruiten

Dé Specialist
De Bootruitspecialist is al meer dan 
25 jaar de producent van pmma 
bootruiten in de Benelux en Duitsland.

Ruiten zijn leverbaar in 2D én 3D 
uitvoering in elk gewenst formaat, 
dikte en kleur.

Onze klanten zijn botenbouwers,  
re-fitters en particulieren.
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De keuze van de aandrijflijn van een zeilboot gaat met een aantal stappen:
Eerst wordt de theoretisch maximale snelheid bepaald van de boot: de rompsnelheid. Bij een traditioneel 
zeiljacht hangt deze alleen af van de lengte van de waterlijn: voor de Lotus met een waterlijnlengte van 9.5 
m komt dit uit op 7.5 kn.

Hoe wordt de motor en schroef van een 

zeiljacht bepaald?

Deze rompsnelheid wordt dan genomen als uitgangs-
punt voor het gewenste aandrijfvermogen: dit aandrijf-
vermogen wordt bepaald door de waterverplaatsing, de 
waterlijnlengte en de rompsnelheid: voor de Lotus met 
een waterverplaatsing van 9 ton komt dit 29.6 kW (39.7 
HP)
De Solé 44 heeft een max vermogen van 30.9 kW 
(42HP) wat daar prima bij lijkt te passen.

Omdat de motor doorgaans sneller draait dan wat opti-
maal is voor de schroef zit tussen motor en schroef een 
reductie; bij de Lotus 1:2,47: de motor draait dus ~2.5 
maal sneller dan de schroef.

Het vermogen dat een schroef kan overbrengen wordt 
bepaald door de hoeveelheid water die de schroef kan 
verplaatsen: die wordt bepaald door de diameter, spoed 
(pitch) en toerental van de schroef.
• Spoed: het vermogen neemt toe met de 3e 
macht van de spoed. 
• Diameter: deze bepaalt het oppervlak van de 
schroef; het vermogen neemt toe met de 2e macht van 
de diameter van de schroef. 

Bij de Lotus is diameter van de schroef (16”) en het maxi-
mum toerental (1215 omw/min) al vastgelegd, maar de 
spoed van de schroef is instelbaar. Dit biedt mogelijkheden 
de schroef te tunen: ik berekende dat een spoed van 12 
inch nodig is om 29kW te leveren. De huidige instelling 
‘notch’ 8 van de J-prop zou overeenkomen met spoed 19”. 
En notch 7 met spoed 16.6”. Dit lijkt ver af te wijken van de 
berekende waarde. Dat kan tal van redenen hebben zoals 
de geschatte rendementen van de schroef, maar ook hoe 
nauwkeurig de schroefinstelling zelf is. Daarom het advies 
om 1 notch te verstellen in de goede richting en het effect 
op motortoerental en bootsnelheid te meten.  

Mijn berekeningen maak ik op basis van het Propellor 
Handbook van Dave Gerr, dit is al wat ouder, maar de wet-
matigheden die gebruikt worden zijn nog altijd geldig. Uit-
eindelijk wil ik de schroefberekening als Excel sheet op de 
website gaan zetten; maar daarvoor moet ik ‘m eerst nog 
wat overzichtelijker maken.

Peter plantinga
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Ino de Gijsel
Het doel van de aanmoedigingsprijs is 
het stimuleren van de nautische ont-
wikkeling van de individuele leden. In 
aanmerking komen leden die in de af-
gelopen paar jaar een opvallende ont-
wikkeling op nautisch gebied hebben 
doorgemaakt. Leden die de aanmoedi-
gingsprijs ontvangen zijn een voorbeeld 
van hoe je in de PZV je persoonlijke 
nautische vaardigheden kunt ontwik-
kelen. Nieuwe leden kunnen deze voor-
beelden gebruiken om hun eigen weg 
binnen de vereniging te vinden.

Onze vereniging bestaat uit vogels van 
diverse pluimage. Er zijn schippers en 
opstappers, oude zeerotten en zeuntjes, 
mannen en vrouwen, actieven en minder 
actieven. De oude rotten hoeven zich niet 
meer te bewijzen. Lees er de oude num-
mers van ZeeZeilen maar eens op na. Zij 
zijn onze vuurtorens: de bakens die ons bij 
nacht en ontij de weg wijzen. Maar regel-
matig zijn er ook nieuwe leden die zich op 
een of andere manier onderscheiden. Ze 
nemen initiatief, organiseren iets, of ne-
men andere leden op sleeptouw. De aan-
moedigingsprijs bestaat sinds 2002. Vorig 
jaar hebben we deze aan Erwin Strijbosch 
van de Grieze uitgereikt. Een groot aantal 
anderen gingen hem voor. 

Ook deze aanmoedigingsprijs 2022 gaat 
naar iemand die nog niet heel lang lid is, 
pas sinds 2021. Hij werkt met tussenpo-
zen voor de HAN en ook werkt hij als stu-
dent bij de Enkhuizer Zeevaartschool. Om 
deze reden is hij vandaag niet bij de ALV.
Hij heeft zich snel na lid te zijn geworden 
aangemeld voor het verzorgen van een 
webinar in de coronatijd over zijn reis naar 
St. Petersburg met zijn boot de Argos. We 
hebben het over Ino de Gijsel.
• Hij heeft dit jaar de Inslinger-
tocht in het Noorden inclusief excursie 
op de Willemswerf georganiseerd.
• Doet volop mee met de zeilac-
tiviteiten met zijn boot de Argos (inslin-
geren / Ramsgate / waddentocht) en is 
meteen ondergedompeld in het fenomeen 
‘PZV activiteiten’.
• De kajuit van de Argos was tij-
dens afgelopen Ramsgate een mooie oe-
fenruimte voor het oefenen van het zeun-
tjeslied. 
• Hij is actief voor de stichting Va-
ren doe je Samen! (https://varendoejes-
amen.nl/) die veilig varen voor iedereen 
(recreanten en beroeps) promoot door 
voorlichting.
• En ook is hij actief van de Con-
test club. 

Ino is nog niet zo heel lang lid van PZV 
maar laat door al zijn activiteiten zien echt 
geïnteresseerd te zijn in zeilen en is ook 
heel betrokken bij PZV. Hij staat er heel 
erg voor open om activiteiten te organise-
ren, vaak mee te doen met activiteiten en 
opstappers mee te nemen op de Argos.  
Ook is hij actief op allerlei andere vlak-
ken waarmee hij een interessante inbreng 
binnen PZV heeft. Zulke actieve en voort-
varende leden moedigen wij als vereniging 
graag aan! Ino, we hopen je nog vaak te 
zien binnen PZV! De prijs, het boek ‘Team 
Spirit: Life and Leadership on One of the 
World’s Toughest Yacht Races’ komt snel 
naar je toe.
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Terug naar de omstandigheden: de Brexit... 
Brexit. Hierover zijn al lezenswaardige, informatieve, hilari-
sche artikelen in Zeezeilen verschenen; nuttig en leuk. En 
hoewel de echte perikelen nagenoeg opgelost zijn en we 
onze weg nu wel weten te vinden, blijft de administratieve 
rompslomp irritant voor een vrijheidminnende zeezeiler.

Zo komen wij op onze terugreis van een heerlijke zeiltocht 
langs de Frans-Atlantische kust, weer in de buurt van de Ka-
naaleilanden. De wind staat al dagenlang stabiel oost. We 
hebben daarvan óók geprofiteerd, door 2 nachten voortref-
felijk in de Baie de Laimpol bij Île Ouessant te vertoeven. 
Deze grote baai staat erg open naar het Zuidwesten, dus als 
je eens in de gelegenheid bent om hier met oostenwind te 
liggen: doen!

Ankeren bij de westkust van Guernsey

De windvoorspelling blijft nog dagenlang oost; wij hebben 
daarom - in tegenstelling tot normaliter: snel, nonstop naar 
huis - de tijd genomen voor een terugreis in dagtochten. Om 
de kop van Bretagne, en dan met een kruisrak naar de haven 
van Roscoff. Daar dwalen we ‘s morgens eerst door de aar-
dige, kleine, oude straatjes, die ten zuiden van het havenfront 
liggen. Daarna naar de supermarkt (die tot onze verbazing 
nog steeds tamelijk klein is) om proviand in te slaan voor 3 
à 4 dagen.

Na het middaguur varen we de marina uit en oostwaarts. 
Er is weinig wind, maar wel oostelijk, dus we vorderen lang-
zaam. Onze bestemming die dag is de rivier Trégier en we 
willen vóór het stadje Trégier een meerboei oppikken. Maar 
door de lage vaarsnelheid zijn we pas tegen de avond bij de 
rivier. Het is, zoals gezegd, heel rustig weer en net binnen de 
monding kunnen we buiten de vaargeul heel prima ons anker 
uitgooien. Mooi, want het voordeel voor de dag erop is dat 
we ook weer snel de zee op zullen zijn. En het is ook nog 
eens een wonderschone, stille, maanverlichte nacht!

De volgende dag verder naar het noordoosten, want we wil-
len persé niet naar de Franse Normandische kust. Dat is een 
heel lang traject, pal oost. Bovendien is gezien de stroming 
de Normandische westkust niet in één tij bereikbaar vanaf 
Trégier.

Dit jaar hebben we, door omstandigheden die anders zijn dan vanwege weer en wind, op een heel bijzonder anker-
plekje overnacht. Zo leuk en handig, dat dit een aanrader is ook al verkeer je niet in ‘bijzondere omstandigheden’. 
Dus dit werd weer voer voor een artikeltje in de reeks “Favorieten Ankerplaatsen” in Zeezeilen.

Maar waar zullen we deze dag eindigen? Jersey? Guernsey? 
In beide gevallen echter zijn we niet met paperassen en mel-
dingen toegerust om “officieel” het Britse land aan te doen. 
Maar, als we nu eens gewoon ‘in transit’ een ruime tijdstop 
maken op een veilige plek langs de westkust van Guernsey? 
Dan hijsen we de gele Q-vlag onder de Franse gastlandvlag, 
gooien ons anker uit, en blijven we braaf ver van het land 
even liggen?

Goed plan, dus zo gezegd zo gedaan. Op naar Guernsey, 
mooi bezeild. De tweede poging om een gunstige ankerplek 
te vinden brengt ons naar een prachtige, geheel door rotsen 
omgeven, ruime golf-luwe baai, met aan de kust een breed 
zandstrand. Zoals gewoonlijk varen we een onderzoekrondje 
rond de beoogde plek om de diepte te bepalen. Dat ziet er 
goed uit en we laten het anker vallen. Goed laten ingraven en 
daar liggen we lekker stevig.

Mariëtte Roozeveld 

van der Ven
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We luieren wat aan boord, kijken (loeren) naar de strand-
gasten - ons nog immer verbazend over hoe het opkomende 
water het strand weer opslokt en de badgasten verjaagt -, we 
lezen, borrelen en eten heel relaxed. oostenwind: avondzon 
in de kuip! Hier houden we van. Dit is geweldig! 

Waar is deze ankerplek? In Rocquaine Bay, Z van L’Erée 
Point, Guernsey. 

Coördinaten: 49° 27.0638’ N 002° 39.6720’ W
Extra informatie: Torquetil Rock: 49° 27.083’ N 002° 
39.6020’ W
Wie weet kom je er nog eens!

NB: de volgende nacht geankerd voor het zandstrand van de 
westkust van Cotentin, Normandië, tussen Dielette en Cap de la 
Hague. De Alderney Race moet je echt niet willen trotseren met 
tegenstroom!
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Om te beginnen een sollicitatie en een 
CV met mijlenregistratie. Voordat je 
begint aan de schipperstraining (CWO 
III Non-Tidal) of instructeurstraining 
(CWO IV Non-Tidal) is het halen van je 
Klein Vaarbewijs 1&2, je Marifonie Ba-
sis Certificaat en een First Aid diploma 
(RYA) verplicht. Zoals we allemaal we-
ten is het maken van mijlen en de erva-
ringen die we daarbij op doen erg be-
langrijk voor de zelfredzaamheid op het 
water. Met de tochten die ik met mijn 
ouders en met PZV heb gemaakt, vol-
deed ik ruimschoots aan deze eis. Afge-
lopen zomer is daar een tocht van zo’n 
1400 mijl en enkele meerdaagse tochten 
over het Skagerrak en de Noordzee bij-
gekomen. 

Training
De instructeurstraining is pittig. Niet al-
leen omdat de lat hoog ligt, maar ook 
omdat het 11 dagen achter elkaar is (en 
het in maart bitterkoud was). ‘s Och-
tends, ‘s middags en ‘s avonds word je 
getraind in het zeilen, havenmanoeu-
vres, schipperen, lesgeven en navigatie. 
Daarnaast komt ook de theorie van het 
zeilen met zeiltrim aan bod en natuurlijk 
de groepsvormingen en de gezelligheid. 
Na 11 dagen lang intensief leren en in-
tussen geen of weinig tijd voor jezelf 
hebben, zag ik iedereen een-voor-een 
in elkaar zakken. Iedereen had een mo-
ment waarop hij/zij brak. 
Zo was er iemand die tijdens een nacht-
tocht tussen het Paard van Marken en 

het schip is waarmee wedstrijd- en spin-
nakertraining gegeven gaat worden. Met 
andere woorden: onze vloot is divers. 

Sinds april 2022 geef ik wekelijks 
Non-Tidal CWO I en CWO II lessen 
vanuit Marina Muiderzand en sinds de 
zomer zit ik ook in het klusteam en leer 
ik langzamerhand de boten kennen en 
met de zeilen en de motoren omgaan. 
Naast dat ik het leuk vind, staat dit na-
tuurlijk ook in het teken van de voorbe-
reiding op onze reis.

Gevraagd: zeil CV
Om schipper en/of instructeur bij 
Amorgos te kunnen worden, worden 
er verschillende dingen van je gevraagd. 
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Zoals jullie in voorgaande artikelen hebben kunnen lezen, zijn 
Bert en ik van plan om over een paar jaar te vertrekken. 
Eerst naar warmere oorden en daarna door naar de wat 
koudere gebieden die onze nieuwsgierigheid hebben gewekt 
onder andere door boeken en andere media.

Om goed voorbereid aan deze tocht te beginnen wil ik op 
een zeilniveau zitten dat ons zowel in warme als koude wate-
ren vertrouwen geeft in de breedste zin van het woord. Maar 
in ieder geval wil ik mijn zeil- en manoeuvreer-ervaring naar 
een hoger niveau tillen. Uit mijn ervaring als docent beelden-
de kunst en vormgeving weet ik dat ik dingen beter leer door 
iets zelf aan anderen uit te leggen. Zeilinstructeur worden 
is daarom voor mij ook een deel van de voorbereiding op 
onze reis.

Bert en ik hebben onze CWO II cursus bij de Zeezeilers van 
Marken gevolgd. Ook ben ik met Amorgos op zeilvakantie 
geweest, en heb de nodige verhalen meegekregen van Micha 
en Koen. Op basis daarvan heb ik voor Amorgos gekozen. 
Hun organisatie is gestructureerd en de groep met schippers 
en instructeurs is hartelijk, gevarieerd en erg gezellig. Ik voel 
me er erg thuis.

Nynke van de Kamp

Wie Nynke volgt op sociale media wordt geregeld groen van jaloezie van alle tochten die Nynke tegenwoordig 
maakt. Op verzoek van de Zeezeilenredactie neemt Nynke ons mee in haar nieuwe leven als instructeur bij Amorgos. 

Leren door les te geven

Over Amorgos
Amorgos heeft in Nederland een vloot van 7 schepen. In het 
buitenland huren ze de schepen. De schepen die in Muider-
zand liggen zijn Bavaria’s, een Jeanneau en een Dehler. Alles 
tussen de 34 en 44 voet. Een deel heeft een rolgrootzeil 
en het andere deel een hijszeil. Ze hebben boten met een 
saildrive en boten met een schroefas. Ook de grootschoten 
zijn wisselend en divers. Onze nieuwste aanwinst is een J60. 
Ik heb hem zelf nog niet gezien. Maar ik verwacht dat dit 



PZV Zeezeilen 2 - 2022    4342    PZV Zeezeilen 2 - 2022

de oost-kardinalen door voer. Later in de haven begreep 
ik dat hij de wind van voren kreeg. Pijnlijk! Maar logisch! 
Je wilt niet (zeker niet in het donker) vastlopen met je 
bemanning of cursisten. 
Ook was er iemand die de voorrangsregels verkeerd in-
terpreteerde. Er werd door 3 schepen dezelfde boei ge-
bruikt om zeilmanoeuvres te oefenen. Stuur-wijkt-voor-
bak en loef-wijkt-voor-lij zijn dan erg belangrijk en moet 
je ook weten toe te passen. Een vervelende ervaring voor 
de betreffende medecursist, die gelukkig goed afliep. En 
leerzaam voor ons allemaal, want dit soort voorvallen 
maakt pijnlijk duidelijk dat je er als schipper straks alleen 
voor staat. Dat moet je willen en dat moet je kunnen 
waarmaken. Richting Amorgos, richting jouw toekomstige 
cursisten en richting jezelf. 

Voor jezelf zorgen
Tijdens mijn contractbespreking om instructeur in loon-
dienst te worden heb ik aangegeven dat ik 3 dagen per 
week beschikbaar ben en geen weekenden wil werken. 
Helaas is dat in een recreatiebedrijf niet altijd mogelijk. 
Logisch ook. Onze cursisten hebben vaak gewoon een 
baan en willen net als Bert en ik in het weekend leuke 
dingen doen. De weekenden doorwerken vind ik lastig. 
Niet omdat het een weekend betreft, maar omdat ik de 
quality time met Bert (en met onze Waterman) mis en 
het gevoel heb dat ik Berts leercurve op het water in de 
weg sta als ik dan vaak weg ben.
Als ik aan boord ben bij Amorgos heb ik geen tijd om 
Bert te helpen in zijn bedrijf of om dingen te regelen voor 
HuisjesStavoren.nl, de vakantiehuizen die we verhuren. 
Het lijkt alsof ik in een ander leven zit zodra de trossen 
zijn losgegooid. Voor mij is het daarom belangrijk om be-
paalde vaste dagen vrij te zijn. Alleen dan houd ik tijd voor 
Bert en voor verplichtingen, hobby’s en mentale rust. Ik 
worstel dan ook om voldoende ruimte te maken om me-
zelf opnieuw op te laden. Afgelopen seizoen is gebleken 
dat ik vaker op het water slaap dan in mijn eigen bed 
en merk ik dat dit energie kost en dat ik hier nog geen 
evenwicht in heb gevonden. Ik ben na die drie dagen af-
gepeigerd. 
Ik was al bekend met de rol van gastvrouw en tijdens 
een driedaagse ben ik dit ook echt. Ik kan het bijbehoren-
de gevoel van verantwoordelijkheid niet uitzetten. Men-
sen iets leren, vragen beantwoorden, aandacht geven en 
100% geven, dat zit in me. Ik stop pas als ik het niet meer 
aankan. Ik weet niet hoe ik het anders moet doen.

Andere kant van de wereld aan boord
Tijdens mijn tweede driedaagse cursus kreeg ik een groep 
van 4 Chinezen aan boord. Een ervan sprak een beetje 
Nederlands, de rest Engels. Ik heb die week een bevesti-
ging gekregen van het beeld dat Ruben Terlouw schept in 
zijn documentaires over Chinezen in China en daarbuiten. 
Deze drie mannen en een vrouw zijn in Nederland om 
hun PhD te doen.
Na de eerste dag pakten ze allemaal om 23:00 uur hun 
laptop erbij om nog een uur of twee te werken. De twee-
de dag had een van hen een meeting via Zoom. Deze 
heeft hij gevolgd door het geluid uit te zetten en zich ste-
vig vast te houden aan de tafel in de kajuit om maar niet te 
laten zien dat hij op een zeilboot zat! Tijdens deze meeting 
waren de drie anderen met zo’n 13 kn wind alle zeilkoer-
sen aan het oefenen tussen Muiden en Pampus. Een ervan 
werd zeeziek en zat een beetje misselijk tegen de hekstoel 
met zijn hoofd in de wind. Toen we in Marina Amsterdam 
(naast Loetje) lagen, zijn ze alle vier van boord gestapt en 
met vrienden Amsterdam ingegaan. Twee van hen kwa-
men de volgende ochtend pas weer terug. Ook zagen ze 
kans om gesprekjes met de school van hun kinderen te 
voeren – onder het zeilen welteverstaan. 
Ik was erg onder de indruk van hun werkethiek, hun hou-
ding ten opzichte van het leven en alle andere verant-
woordelijkheden die ze serieus namen. Zo’n soort leven is 
voor mij ondenkbaar. Ik zou binnen no-time zwaar over-
spannen zijn. 

De combinatie van mijn eigen leerproces (als instructeur 
en op de nieuwe boot), in combinatie met deze beman-
ning, vroegen van mijzelf overigens ook het uiterste. Ze-
ker omdat alles in het Engels was en noch de cursisten, 
noch ikzelf, alle Engelse zeiltermen meester waren. Ik was 
dan ook erg blij met de feedback momenten ‘s avonds van 
ervaren instructeurs.

Sirius met motorprobleem
Eind september kreeg ik drie fanatieke jonge mannen aan 
boord. Ze waren alle drie al eerder geweest voor een cur-
sus en wilde in deze driedaagse graag hun CWO II afron-
den. Motor manoeuvreren in havens en de MOB oefenen 
waren de belangrijkste punten van aandacht.
We lunchten in Muiden en daarbij legde ik het theore-
tische gedeelte uit van onze MOB-manoeuvre. Ik teken 
dit altijd uit en vertel daarbij de punten van aandacht. Ik 
start op het water dan met het zelf voordoen en daarbij 

de tijd die rest voor de aanloop in de ha-
ven, loop ik mezelf op te naaien en alle 
scenario’s uit te denken. Ik weet dat ik 
het kan. Daar heb ik geen twijfel over. Ik 
heb het vroeger vaak genoeg met Valk-
jes gedaan en tijdens de training hebben 
we getraind in een sliplanding op lager-
wal met zeil. Maar wanneer je dit in het 
echt moet doen met cursisten die hier 
de ballen verstand van hebben, is het 
een spannende uitdaging.
Nadat ik alle scenario’s heb besproken 
met mijn cursisten en de juiste mensen 
op de juiste plek heb gezet, moet ik mijn 
eerste poging afbreken vanwege een 
bosje dat voor luwte zorgt en omdat de 
wind recht uit de havenmonding komt.
De tweede poging voeren we in twee 
delen uit. Deel één is om dubbel gereefd 
de meldsteiger (langswal) te halen. Deel 
twee is het volledig ontreven van de Si-
rius en de boot verhalen naar het uiter-
ste puntje van die steiger om daarna de 
kont een zetje mee te geven. Met een 
halfwindse koers proberen we zo hoog 
mogelijk op de lange steiger aan de bb-
kant van de haven de boot af te meren. 
Later die week heb ik zelf de impeller 
eruit mogen lepelen en een deel van de 
motor mogen ontmantelen om te zor-
gen dat alle 1001 stukjes uit het motor-
blok weg waren voordat we de motor 
weer konden gebruiken.

Leercurve
Nu ik op het eind van het zeilseizoen 
zit en terugkijk zie ik een enorme leer-
curve. 
Mijn eerste driedaagse waarbij ik geluk-
kig maar twee personen aan boord had, 
die al halverwege hun CWO II zaten; de 
tweede driedaagse waarbij ik vier En-
gelssprekende Chinezen aan boord had 
die nog nooit op een zeilboot hadden 

gezeten en die in de zomer erg graag 
al mee wilden varen met een flottiel-
je van Amorgos; de Ramsgatetocht 
van afgelopen Hemelvaart met Bert 
als co-schipper en de onzekerheid die 
ons overmande na de aanvaring met 
de Next. En tenslotte het binnenzeilen 
van de Sirius (boot van Amorgos) met 
20 knopen wind omdat de impeller in 
duizend stukjes was gedraaid tijdens een 
MOB-oefening.
Komende jaren wil ik mijn leercurve 
verder doortrekken. Ik ben momenteel 
mijn stap naar I3 instructeur aan het af-
ronden. Dit houdt in dat ik dan CWO 
I, II en III mag lesgeven en de diploma’s 
mag uitgeven. In november start ik mijn 
eerste 7-daagse CWO IV Tidal training 
(totaal 2 weken). Zodra ik mijn CWO 
IV Tidal heb, ben ik automatisch I3 in-
structeur Tidal.

2023 wordt mijn tweede jaar als schip-
per in loondienst bij Amorgos. Ik ga 
dan ook ervaringstochten op het Wad 
schipperen en Tidal cursussen geven. 
Ook gaat ons vlaggenschip Simaya vol-
gend jaar een oceaanoversteek maken. 
Naar alle waarschijnlijkheid zal ik hier 
ook op ingezet worden. Daarnaast zit ik 
in het klusteam en ga ik komende win-
ter helpen om alle boten klaar te maken 
voor het volgende seizoen, dat vanaf 1 
april weer van start gaat. Ons vlaggen-
schip de Simaya moet klaar gemaakt 
worden voor haar oversteek en ook 
daar zal ik fanatiek op ingezet worden. 
Die kluservaring is dan weer heel erg 
leerzaam. Ik ga ervan uit dat ik in 2024 
ook nog zeilinstructeur ben en dat Bert 
en ik ons daarna fulltime gaan voorbe-
reiden op onze eigen tocht....  

 

vertel ik wat ik doe en waar ik op let. 
Op de Amorgos manier sturen we, na-
dat Willem (de gele boei) overboord is 
geslagen, meteen de boot in de wind.  
De volgende punten zijn: motor aan, fok 
inrollen en het grootzeil binnen halen. 
Dus terwijl ik de motor start en daarna 
de boot in de positie tussen de wind en 
de drenkeling op halve wind leg, hoor 
ik een gepiep (zoals de v-snaar van een 
auto kan piepen) en een rubberlucht uit 
het motorruim komen. Foute boel!! 
Mijn eerste reactie is altijd: En nu…? 
Dus: Wij het koelwater controleren en 
inderdaad geen koelwater uit de uitlaat. 
Grumpfff… Dus: Motor uit en motor-
ruim controleren. ‘Oogt deze hetzelfde 
als die ochtend?’, ‘Zien we lekkages of 
iets anders opvallends?’ En al zit ik te-
genwoordig ook in het klusteam, mo-
torproblemen oplossen is nog steeds 
iets waar ik niet zelfstandig mee aan de 
gang kan. We maken foto’s van verdach-
te plekken om deze op te sturen naar 
onze motorspecialist Mike.

Terwijl ik met de planner Rens bel, laat 
ik mijn cursisten de eerder geoefende 
manoeuvre ‘Bijgedraaid liggen’ uitvoe-
ren. We mogen de motor niet meer 
starten! Ook niet heel even. Daar kun-
nen we het dan dus mee doen! Mijn cur-
sisten vinden de situatie best spannend 
maar ik zie ook de glinstering in hun 
ogen van enthousiasme. Ze willen me 
graag assisteren om de boot de haven in 
te zeilen. Op die momenten merk ik pas 
echt wat voor een mensen ik aan boord 
heb. Heel bijzonder en mooi.

Aangezien we een mooie windkracht 5 
hebben en de zeilen goed gereefd, oe-
fenen we zeilend de MOB en de daarbij 
behorende sliplandingen op tonnen. In 
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2e dag ging naar Oostende om van daaruit op zondag de 
oversteek naar Ramsgate te maken; lekker dagtochtje dus. 
Halverwege de middag arriveerden we in Oostende waar 
Rob een box had gereserveerd in de Jachthaven Mercator.
Om daar te komen eerst door het Montgomerydock en 
vervolgens door de Mercator sluizen. We lagen in die laat-
ste sluit bakboord helemaal vooraan, omdat de toegewe-
zen box aan bakboord na de sluis lag. 

Afvallig
Tot zo ver ging het allemaal goed, tot we groen licht kregen: 
de boot was niet voor- of achteruit te bewegen, terwijl de 
motor nog steeds hetzelfde mooie geluid maakte, ergo: de 
schroef kwijt. Hoe is het mogelijk bij een splinternieuwe 
boot?  Maar eerst die sluis uit zien te komen, met nog vele 
boten achter ons. Gelukkig stond er een beetje wind van 
achteren, maar net zo dat we stuurboord de sluit uit wer-
den geblazen. Stuurboord kwam wel goed van pas want 
zonder motor naar de toegewezen box zou niet makkelijk 
zijn, terwijl we op stuurboord naar een lege box werden 
geblazen waar wel twee 50-voeters naast elkaar konden 
liggen. De wind zette ons langzaamaan richting de vinger-
stijger aan bakboord, waar al een aantal mannen klaarston-
den om onze landvasten op te vangen. Gelukkig een zachte 

landing en geen schade. De mannen, allemaal oude rotten in 
het vak, wisten te vertellen dat zij ervaring hadden met een 
afvallige schroef. Fijn dat het niet aan een van ons lag.
Aan het einde van de middag gebeld met Paul Michiel - mede 
eigenaar van TipTop sailing – en hem ons verhaal verteld. Na 
enig over en weer communiceren, gaf hij aan de volgende 
ochtend te komen kijken naar de schade en een mogelijke 
oplossing te bespreken. Zaterdag rond de klok van 12:00 
uur arriveerde hij in Oostende. Hij trok zijn duikerspak aan 
om onder de boot vast te stellen dat inderdaad de schroef 
niet meer aanwezig was, maar geen verdere schade. Rob en 
ik zijn met Paul Michiel mee teruggereden naar Willemstad. 

In het najaar 2019 kwam bij Rob Rinkens en mij het plan om in 2020 naar Londen te zeilen en daar een paar 
dagen te blijven om van de stad en haar cultuur te genieten. Hiervoor wilden wij een boot huren en nog twee 
andere enthousiastelingen zoeken. Toen Sandra Kalmijn en Arjan Jeurgens hierop aanhaakten kon ik eind januari 
2020 bij TipTop Sailing een Dufour 360 reserveren voor anderhalve week. De huurperiode lag gelijk aan de PZV 
Ramsgate. Leuk om weer eens zelf te schipperen en wellicht bij de oversteek met PZV boten op te trekken. Een 
keer de eigenlijke Ramsgate overslaan, maar wel een vergelijkbare tocht maken. Maar toen kwam Corona waarop 
wij een voucher kregen voor “later”. In 2021 bleef Corona het ons onmogelijk maken om lang vooruit te plannen. 
Uiteindleijk kregen we onze agenda’s niet afgestemd; de voucher bleef toch geldig.

Oostende zonder schroef
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Herkansing
In het prille voorjaar 2022 hoorde ik van Arjan en Rob dat 
zij hun agenda’s konden matchen in de week van maandag 9 
mei. De meeste verhuurbedrijven beschouwen de Hemel-
vaartweek als hoogseizoen, zo ook TipTop, maar nu kwali-
ficeerde onze reservering als voorseizoen. Ook had TipTop 
vanaf begin mei 2022 een spiksplinternieuwe Dehler 38 SQ 
in de verhuur; sneller en ruimer dan de Dufour en ik ben 
nou eenmaal een Dehler-fan en heb al twee keer vaker voor 
de Ramsgate een Dehler 38 gehuurd. Dus snel de Dehler 
geboekt en plannen maken. Plan A was een oversteek naar 
Engeland, maar een week is net iets te kort om een paar 
dagen in Londen te verblijven, dus na de oversteek maar zien 
waar we heen varen. Plan B was de Belgische en/of Neder-
landse kust.

Vrijdag 6 mei vertrokken we van Willemstad naar Roompot 
Marina. We verwachten daar PZV-ers te treffen, omdat die 
het Inslingerweekend hadden en de Zuidvloot ook Roompot 
Marina in de planning had staan. Maar niet één PZV-boot 
gezien, tot de volgende ochtend in de Roompotsluis waar 
wij als eerste lagen en vervolgens van diverse schippers te 
horen kregen dat hun tochtplan van vrijdag was gewijzigd. 
Toch leuk om elkaar daar te zien die zaterdagochtend. Onze 

Rob om direct naar huis te rijden en ik om mijn auto op te 
pikken en terug te rijden naar Oostende om Sandra, Arjen 
en rest van onze spullen mee te nemen. Het was voor ie-
dereen duidelijk dat de schroef niet meer binnen een week 
hersteld kon worden en wij onze overtocht op de buik kon-
den schrijven.

TipTop Sailing heeft ons uiteindelijk een complete voucher 
toegezegd, in plaats van onze 1e twee zeildagen in minde-
ring te brengen. Hartelijk dank aan Paul Michiel daarvoor. 
Nu maar zien wanneer we in 2023 de voucher kunnen ge-
bruiken.

Mathy Meulendijks



Tesse Huizinga en Gijs van der Plas Dave Veneman

PZV Zeezeilen 2 - 2022    4746    PZV Zeezeilen 2 - 2022

de uitgewoonde boot was hoger dan de boot in nieuwstaat, 
naderhand bleek dus de boot osmose te hebben. Reparatie 
zou meer dan €15.000 gaan kosten. Uiteindelijk via een tip 
een Dehler in Volendam gevonden en na een keuring gekocht: 
advies is om een boot altijd te laten keuren bij aankoop. 

De nieuwe boot heet weer Vegados.
Geweldige tocht naar huis vanuit Volendam naar Oude Ton-
ge gehad met Koos van de Steuyt, een nieuw lid en Patrick 
van der Heyden nu ook lid van de PZV, via Noordzeeka-
naal naar Scheveningen. Er zit geen havenmeester meer in 
Scheveningen, je kan alles via de Blue Water app regelen, erg 
onpersoonlijk. Je kan van tevoren ook niemand bereiken om 
te vragen of er nog plaats is om te overnachten. Wel kan je 
via deze app al dagen van tevoren een plaats reserveren in 
een jachthaven. Er komen steeds meer jachthavens die van 
dit systeem gebruik maken. De volgende dag gingen we via 
Roompot naar Oude Tonge waar ik woon. 

Maasmond
Bij het oversteken van de Maasmond stopte de marifoon 
er mee. Heel vervelend want het was druk met zeeschepen 
van en naar Rotterdam. We hebben gewacht tot een jacht 
wat achter ons aan kwam ging oversteken en zijn toen maar 
meegevaren. Hopelijk had hij wel een werkende marifoon. Al 
met al was dit allemaal goed gegaan. Achteraf dacht ik dat 
we beter via de mobiele telefoon contact met Maasmond 
hadden kunnen maken.
Geweldige tocht gehad met veel wind vanuit de goede rich-
ting. Af en toe tikten we de 8 knopen aan, maar gemiddeld 
toch een 7 knopen gevaren. We hadden ongeveer 20 knopen 
wind uit noord en noordwestelijke richting en warm weer 

met volop zon. Echt een fantastische zeildag met een super 
zeilboot. De bediening met die ene centrale lier is dus wel 
even wennen, maar werkt geweldig.
Er zit een keerfok op, dat is dus makkelijk overstag gaan. Een 
prima boot voor een erg luie zeiler die ik ben!! Alleen maar 
sturen. Zo moeilijk is dat zeilen niet hoor!!

Upgraden
De instrumenten die op de Dehler zaten zijn gedateerd en 
deels defect. Ik ben nu alles aan het vervangen. Alles is nu 
Raymarine met het backbone systeem. Nieuwe stuurauto-
maat EV100, diepte, log en wind is I70 serie. Alles gewoon 
inpluggen en het werkt en communiceert met elkaar. Nou 
ja gewoon inpluggen is waar, maar je moet wel de kabels 
nog door de boot trekken. Ik heb mijn yoga oefeningen wel 
weer gehad.
Nu nog wat extra stopcontacten en de omvormer monte-
ren. Er is nog genoeg te doen.

Is er nog een held zonder hoogtevrees bij de PZV? Er moet 
nog een wind unit boven in de mast gemonteerd worden en 
een kabel door de mast. De mast is 17 meter hoog en ikzelf 
ben geen held daarin.

Ik hoop snel met mijn nieuwe boot aan een PZV-evenement 
mee te doen.
De Ramsgate van volgend jaar staat al op mijn lijstje. Ik denk 
dat ik mijn recordtijd van de oversteek sterk ga verbeteren 
met de Dehler.
Ik hoop dat ik nog veel mooie tochten ga maken. ’s Winters 
zeil ik gewoon door. Dus als er iemand een keer mee wil, laat 
het weten. Je bent altijd welkom.

De Midget is een fantastische boot die in Nederland is ge-
bouwd bij jachtwerf de Kloet in Kortenhoef. Voor de Midget 
had ik  een Jeanneau 30 dus de overstap naar een Midget 
was best groot, vooral de vaareigenschappen zijn totaal an-
ders dan ik gewend was. De Jeanneau draaide gewoon om 
zijn as maar een Midget wil eigenlijk alleen maar rechtdoor 
varen. Het is een langkieler die vrij zwaar is. Ik heb er maar 
een boegschroef op laten monteren maar ook dan nog is het 
moeilijk manoeuvreren met een Midget. Het is dus ook geen 
snelle boot. Tijdens de Ramsgate van dit jaar werd het duide-
lijk dat de Midget niet vooruit te branden is. We vertrokken 
vaak als eerste en kwamen altijd als laatste aan. De boot is 
wel geweldig stabiel in ruwe zee en met veel wind. Zelfs bij 
32 knopen wind hoef je niet te reven. Lekker makkelijk dus 
maar je komt langzaam vooruit.

Op zoek naar Dehler
Ik wilde wel weer een echte zeilboot hebben. De keus is 
toen op de Dehler 36 CWS gevallen. Eerder had ik al eens 
met iemand op een Dehler 36 meegevaren en ik vond dat 
geweldig. De reden hiervan is dat de Dehler een fantastische 
zeiler is en met het CWS systeem heel makkelijk te varen, 
ook als je alleen vaart.
CWS betekent Central Winch System. Dat wil zeggen dat 
alle lijnen samenkomen bij een centrale lier die elektrisch be-

diend kan worden. Oppassen dat je alle lijnen goed uit elkaar 
houd. Kwestie van discipline die ik absoluut niet heb. Dus 
je raadt het al, de eerste keer zeilen gingen alle lijnen in de 
knoop. Maar nu gaat het al veel beter. Sommige zeilers vin-
den het helemaal niets dit systeem. Daar kan ik me wel iets 
bij voorstellen. De lijnen lopen ook allemaal onderdeks. Dus 
geen lijnen op het dek en in de kuip.

Ik heb verschillende Dehlers bezichtigd van helemaal uitge-
woond tot nieuwstaat. De uitgewoonde Dehler was hele-
maal uitgerookt door sigaren, brandgaten van peuken in de 
bekleding, defecte lieren, rafelige lijnen stinkende hutten enz. 
enz. De nieuwstaat Dehler leek wel een boot die nog maar 
twee keer gebruikt was maar had osmose. De vraagprijs van 

Na twee jaar in het bezit te zijn geweest van een Midget 31 heb ik nu een andere boot gekocht, een Dehler 36 
CWS gekocht. Dit is wel even wat anders, maar dat was de bedoeling ook.

Zilte Zoen Kees Bignell
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De drukte op de ankerplekken begint eigenlijk pas echt 
in juli/augustus, bijzondere feestdagen in het voorseizoen 
uitgezonderd natuurlijk. Dus 27 juni waren we weer 
thuis (met het voornemen eind augustus weer terug te 
zijn). We waren vastbesloten om nu toch eindelijk die 
zeebrief in orde te maken, want we willen gewoon weer 
naar Genua, Sardinië en de Balearen. Op het moment 
van schrijven hebben we de ‘voorlopige zeebrief’ binnen, 
maar is de feitelijke branding nog steeds niet gebeurd. En 
daar is ook nog geen zicht op, aldus de mevrouw van het 
kadaster aan de telefoon…. Daar schrijf ik misschien nog 
eens een stukje over.

Nu eerst de winter maar eens doorkomen.
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Principes maken het niet altijd makkelijk in het leven, maar na twee seizoenen geleefd te hebben met de beper-
kingen die ons werden opgelegd, verheugden we ons dit jaar erg op weer een ‘normaal seizoen’ in ons geliefde 
zeilgebied in de Middellandse Zee. 

Na lang nadenken en diverse gesprekken met ‘mensen 
die er meer verstand van hebben dan wij’, hebben we 
toch besloten om de verstaging van 1994 in zijn geheel te 
vernieuwen inclusief de twee furlex-rolsystemen van de 
voorzeilen. Per slot van rekening varen we 6 maanden per 
jaar en slijtage en ouderdom gaan dan toch hun tol heffen. 
Om maar niet te spreken van de verzekeringsmaatschappij 
die ‘bezorgd’ werd….

Planning
Hoewel ik best handig ben (al zeg ik het zelf) was ik toch 
heel blij dat ik het grootste deel van de werkzaamheden 
door een rigger heb laten uitvoeren. Alles netjes gepland 
in combinatie met het ‘knippen en scheren’ van de boot. 
Op 29 maart stonden we dus mastloos op de kant.
Het plan was om dan na 10 dagen het geheel weer 
omhoog te zetten na de tewaterlating. Maar toen liep 
werkelijk alles even tegen…

Omdat we meteen wat kranen lieten vernieuwen, hadden 
we een appartementje gehuurd voor de tijdsduur van de 
“mis-a-terre” en dat was maar goed ook. Pappie wordt 
ook een dagje ouder en dan is ‘s avonds de puinhoop 
ontsnappen en even in een warm bad bijkomen toch wel 
lekker. Helaas werd de hond heel erg ziek. Waarschijnlijk 
van het binnenkrijgen van gif bestemd voor de bestrijding 

van de processierups. Bijna fataal, maar gelukkig een super 
dierenarts die adequaat reageerde. 
Toen moest er een onderdeel voor de mast uit Nederland 
komen. Leve de PTT-post. Uiteindelijk, na de derde keer 
verzonden, kwam het spul aan. Inmiddels was er een 
grote botenshow en konden we dus niet meer bij de 
kraan komen. Een maand later dan gepland ging de mast 
er eindelijk weer op! 

Weer een normaal seizoen?? Gelukkig hebben we na 20 jaar Frankrijk geleerd om om te 
gaan met de Franse planning en afspraken. We maken ons 
er niet meer druk over en stellen ons op het standpunt 
dat het er gewoon bij hoort. 

Drukte
Op 10 mei gingen de trossen los en wij via Marseille 
de Franse kust langs, tot Menton. Verder kon niet 
want in Italië accepteert men het ICP niet meer en ga 
je onherroepelijk aan de ketting. Dat mocht de pret 
niet drukken en we hebben ouderwets genoten van de 
terrasjes, de galerietjes, de avondzon, het prachtige weer, 
de heerlijke zeildagen (nauwelijks motoruren gemaakt en 
dat kan ook op de Med als je geen haast hebt en zeilt met 
de wind die je hebt). Omdat we vrijwel altijd achter ons 
anker liggen is het ook op warme dagen uitstekend te 
doen en ontlopen we de drukte in de haven.

Hans Kampers
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Ik ben bijna 25 jaar lid van PZV waarvan de eerste ca. 10 jaar als opstapper en daarna heb ik ongeveer 15 
jaar met veel plezier met partner een ‘eigen boot’ gevaren. Dus het was even wennen toen de situatie eind 
2021 veranderde. Van het hele vaarseizoen elk weekend en elke gelegenheid varen, lange mooie zomertoch-
ten en vele weekenden met goede (zeil)vrienden, nu weer opstapper op andere (PZV-) boten. Dit was een 
hele grote verandering, best een soort van ‘rouwproces’. Maar het is ook wonderlijk hoe flexibel wij mensen 
zijn en ons aanpassen aan andere situaties en ook weer nieuwe dingen ontdekken.

Weer opstapper bij PZV

Seizoen 2022
Afgelopen seizoen ben ik verschillende keren met goede 
zeilvrienden en vooral bekende boten meegevaren. 
Dit was fijn en heel vertrouwd. Een vrienden- of PZV-
weekend hier en daar, een weekje Korfoe (niet PZV), 
mee met de Ramsgatetocht en in augustus met de 
Sunshine een mooie noordelijke zomertocht, maakten 
toch dat mijn zeilkalender heel behoorlijk gevuld was. 
Ook zou ik mee gaan met het Sterke Verhalenweekend 
annex Eindejaarsweekend maar dat is letterlijk in het 
water gevallen en uitgemond in een super gezellige BBQ 
in Alphen.

In mijn beginjaren van PZV ben ik ook meerdere malen 
opstapper geweest en dit heb ik destijds wisselend 
ervaren. Maar PZV is in mijn beleving toegankelijker 
geworden en ook ken ik PZV en haar leden nu zoveel 
beter dat het ook gemakkelijker is om op te stappen. 
En uiteraard zijn er door de jaren heen ook hele fijne 
vriendschappen ontstaan. PZV is in mijn perceptie een 
gastvrije en open vereniging waarbij je jezelf ook als 

opstapper gauw thuis voelt. Uiteraard 
mits je zelf ook investeert in contacten 
en de match een beetje goed is, want we 
blijven mensen! Het is in mijn ervaring 
ook niet zo dat onze leden massaal 
opstappers zoeken voor zomer- of 
wegbrengtochten, dus activiteiten en 
goede contacten zijn belangrijk om aan 
zeilen toe te komen.
Maar als je opstapt is het wel van belang 
om je te conformeren aan de wensen en 
regels van de schipper, je goed voor te 
bereiden, te informeren over de ‘regels’ 
binnen de vereniging en je ‘leergierig’ 
en niet als een ‘toerist’ op te stellen. 
En terecht want varen doe je samen, 
iedereen wil plezier hebben en ja een 
schip is een kostbaar bezit.

Plan seizoen 2023
Geen idee hoe seizoen 2023 eruit gaat 
zien. Ik hoop op heel veel varen met fijne 
vrienden, met PZV of zelf toch maar 
weer een bootje (ik lonk). Want varen 
met je eigen boot is wel heel anders dan 
opstappen. Het is een ander, bijzonder 
leven. Maar afgelopen jaar heeft me ook 
geleerd dat minder zeilen ook voordelen 

heeft. Je hebt meer tijd en aandacht 
voor niet-zeilvrienden, familie en andere 
zomervakanties. Ik heb met mijn nieuwe 
partner een fantastisch mooie en leuke 
reis naar Italië gemaakt en zoveel dingen 
ontdekt die ik nog niet kende. Ook 
heb je geen onderhoud en overige 
bootkosten, hoewel we als leden wel 
een heel klein beetje bijdragen met de 
klusweekenden en het kooiengeld. Een 
eigen boot betekent domweg veel werk 
en het kost ook behoorlijk wat om deze 
varend te houden.

Plussen en minnen
Er zijn ontzettend veel voordelen aan 
het niet hebben van een eigen boot. 
Maar waarschijnlijk, in ieder geval 
emotioneel, bijna net zoveel nadelen. Als 
je in het bezit bent van een eigen boot 
heb je geen gesleep met zeilspullen, kun 
je jouw eigen plan bepalen, heb je de 
vrijheid om te gaan en staan waar je wil 
en bouw je zeilvriendschappen op voor 
het leven. Je boot is je eigen geweldige 
huisje. Als je geen eigen boot hebt doe je 
meer andere dingen, heb je veel minder 
werk en kosten, kun je genieten van 

zeilen wanneer jij wilt, kun je leren van 
anderen en kun je toch die zeilervaring 
en -vriendschappen opbouwen binnen 
een club als PZV. Ook kom je met meer 
schepen en schippers in aanraking en 
ook daar leer je van, want elk schip en 
elke schipper is anders.

En nu
Ik ben er nog niet helemaal uit, ik wik 
en weeg. De kans is behoorlijk groot 
dat er weer een boot komt. Maar om te 
varen zijn er wat mij betreft twee nodig. 
Dat gaan we uitvinden de komende 
tijd! PZV is een fantastische club met 
sportieve zeilers en goede zeilvrienden 
die voldoende mogelijkheden biedt om 
op te stappen en mee te varen. Het 
went en heeft legio voordelen maar het 
wordt wat mij betreft nooit helemaal 
hetzelfde als met je eigen boot varen 
hoe leuk het meestal ook is! Toch zou ik 
ex-booteigenaren/schippers binnen PZV 
willen oproepen om toch maar gewoon 
(weer) eens op te stappen en te leren 
van anderen! Je bent tenslotte nooit te 
oud om te leren.

Marja Snoeijen
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opbouwende golven. Lotje vond het 
maar niks en kroop bij ‘t vrouwtje op 
schoot, een beetje katterig maar ze 
hoefde gelukkig niet te spugen. Willem 
hield rustig roer en bij Sandettie kwam 
zelfs Bart even naar buiten, het ging al 
iets beter.
We hadden afgesproken om bij 
Sandettié tussen de banken te duiken 
om zo op Nieuwpoort te koersen. Op 
gevoel verlegde Willem koers, terwijl 
Bart, voor hij weer zijn kooi indook, 
even het waypoint in de plotter zette. 
Zo kon ik met Lotje rustig achterin de 
kuip blijven. Het arme beestje was in 
ieder geval rustig en zo comfortabel 
mogelijk. En de oversteek naar 
Nieuwpoort duurt gelukkig niet heel 
lang.

Willem pakte de plotterkoers en 
Bart dook weer naar binnen. Het 
werd steeds oncomfortabeler want 
inmiddels zat de wind ruim boven de 
30 knoop. En omdat we wat afleiding 
kregen in de vorm van een paar 
brekers (arme Lotje!) hadden we niet 
in de gaten dat we niet de goede koers 
hadden. Pas na drie kwartier begonnen 
we ons achter de oren te krabbelen. 
We hadden nu toch een ruimewindse 
koers moeten varen? Bart had ons per 
ongeluk gestuurd naar de eerste beste 
Dyck die op zijn scherm verscheen, 
met andere woorden koers naar 
Duinkerken. Oeps...

De ene Dyck is de andere niet
De ‘Route des Bancs de Flandres’ 
loopt ruwweg van Calais naar 
Wandelaar parallel aan de kust, tussen 
de Ruytingen banken en de Dyck. 
Nu zit er ruim 30 mijl tussen Dyck, 
de boei die de meest zuidwestelijke 
kant van deze zandbank aanmerkt, 
en Dyck Oriental (Oost). Daartussen 
liggen talloze boeien waaronder Dyck 
Occidental (West), Dyck Central en 
een aantal genummerde Dyck boeien. 
Erg verwarrend allemaal, zoveel dijk 
zijn we thuis niet gewend. 
Voor Willem en mij was het zo klaar als 
een klontje welke we moesten hebben 
(Dyck 3). Daarvoor moesten we over 
de Ruytingen bank heen maar aan de 
noordzijde is er diepte genoeg onder 
de kiel. Maar Bart had dat dus kennelijk 
niet meegekregen...

Vanuit Ramsgate is de Belgische kust dan een prima 
alternatief. Van daaruit kun je altijd nog zien; garnalen en 
kriekbier zijn lekker en thuis kom je altijd. We zouden nog 
een keer naar onze favoriete Indiër gaan (Flavours by Kumar, 
de beste tent in de zuidoosthoek) en dan de volgende dag 
op ons gemak ‘d’n overkant’ uit.

Nautisch debat
Maar dat front kwam natuurlijk sneller dan verwacht. En 
harder. Reden voor een kort nautisch debatje tussen schipper 
en schipperse. Boven -of onderlangs? Bij welke wind houden 
we ‘t voor gezien? Wat zijn onze uitwijkmogelijkheden? Op 
hoofdlijn twee alternatieven, en evenveel voorkeuren. Bart 
hield zich er wijselijk buiten.
Zowel qua sterkte, windhoek en qua patroon liepen de 
windvoorspellingen uiteen. Lastig hoor om dan keuzes 
maken. Want de wind die je in de haven hebt, is een andere 
dan op volle zee... We werkten de verschillende scenario’s 
op basis van de windvoorspellingen uit, met waypoints en al, 
zodat we eenmaal buiten konden kiezen. 

Gelukkig hebben we de filmpjes nog         

Vol zelfvertrouwen op pad
Eenmaal buiten was de keuze snel gemaakt. Een ideale dag 
voor de zuidelijke route.
De piek van de wind zou verwacht worden aan het begin van 
de middag, als we bij Sandettié zouden zijn. De wind zou dan 
ook iets gaan draaien. Een mooi punt om met ruime wind af 
te kruisen naar Nieuwpoort.

En zo geschiedde. Met een rifje en een knik in de schoot 
stormden we op East Goodwin af. Bart worstelde met zijn 
Indische hap en bleef even onder de wol. Voor Willem en 
mij geen punt, we voelden ons uitgelaten want Hellen liep als 
de gesmeerde bliksem en alles wat we van tevoren bij onze 
tochtvoorbereiding hadden uitgedacht bleek uit te komen. 
Dat moeten we vaker doen, zeiden we tegen elkaar. 

Een katterig hondje
De wind trok verder aan, en draaide met ons mee terwijl we 
koers zetten op Sandettié. Alles nog steeds volledig conform 
voorspelling. Hellen begon te dansen op de langzaam 

Met dit onschuldige voorval zijn we weer even met ons neus op de feiten gedrukt. 

Onze goede voornemens zijn:
1. Die goede tochtvoorbereiding, die houden we erin
2. Wees je bij het uitwerken van je routes bewust van de hand liggende vergissingen
3. Niet alleen geen alcohol, maar ook geen kruidig eten op de avond voor een oversteek
4. Als je meerdere opties open wilt houden, schrijf ze dan helemaal uit (met de juiste boeinummers)
 of nog beter, zet ze allemaal in de plotter. 
5. Een goede overdracht / contextuele uitleg is essentieel bij het geven van instructies. Zeker aan
 iemand die minder fit is.
6. Laat een ongemakkelijk zeetje (of een katterig hondje) je er niet van weerhouden om naar 
 voor te kruipen om zelf de koers uit te zetten, in plaats van het over te laten aan iemand die 
 eigenlijk niet op wacht is.
7. Vertrouw op je boot en op je instinct. Met een beetje durf haal je zoveel meer uit je vakantie!
8. Maak, als het even kan, filmpjes van je mooiste momenten. Ze helpen je de winter door!

Op de terugweg van onze vakantie naar de East Coast Rivers zaten we in dubio. De interessante haventjes waren 
wel een beetje op maar we hadden nog anderhalve week vakantie te gaan. Met een front in aantocht besloten we 
toch maar over te steken. 
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Het bijstellen van onze koers was 
in een mum van tijd gefixt en Hellen 
lag gelijk een stuk rustiger. Het maakt 
een hoop uit of je halve wind of ruime 
wind vaart! Lotje verhuisde weer naar 
haar favoriete plekje om bij te komen 
en wij genoten van een schitterende 
oversteek. Wat nou ‘niet de zee op 
boven de 6 bf’? Zolang je de wind 
maar van achter hebt is het gewoon 
genieten. Dit zijn de tochten waar je 
het voor doet...
Ondanks het omvaren waren we in 9 
uur van Ramsgate in Nieuwpoort en 
na een douche en een lekker hapje was 
de voltallige bemanning (inclusief hond) 
weer helemaal de oude. En uitgelaten 
over de mooiste zeildag van 2022. 
https://youtu.be/v6tphKnUVqs

Lesje geleerd?
Geen moment zijn we in gevaar 
geweest, laten we dat vooropstellen. 
Dankzij de weersvoorspellingen waren 
we minder nonchalant dan anders en 
hadden we onze tocht goed voorbereid. 
En dankzij onze jarenlange gewoonte 
om goed te checken of wat je ziet ook 
past bij wat je verwacht kwamen we 
er vanzelf achter. Bovendien waren 
Willem en ik niet katterig en Hellen kan 
ook zwaardere omstandigheden goed 
hebben. Maar het had zomaar anders 
af kunnen lopen, zo in de buurt van die 
zandbanken. Zeker met een zwaardere 
zee zie je niet alles, en bij Duinkerken 
liggen ook mosselvelden....
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website kunnen gaan. Op die manier helpt u niet alleen uzelf, 
maar ook onze vereniging.

Adverteren in zeezeilen
Ruimte voor nieuwe adverteerders

Interesse? Stuur een mail naar 
redactie@pzv-zeezeilen.nl



	

Bemiddeling van:
    ●  alle woonobjecten
    ●  alle bedrijfsobjecten
    ●  agrarische objecten
    ●  alle gronden

Taxaties van:
    ●  alle onroerende zaken 
       voor alle doeleinden

Vestiging Aarle-Rixtel 
Dorpsstraat 8a 
5735 ED Aarle-Rixtel 
T: 0492 - 38 66 00
E: info@berkkerkhof.nl

Vestiging Best 
Eindhovenseweg 30b 
5683 KH Best
T: 0499 - 37 55 65
E: best@berkkerkhof.nl

	

Advies bij:
    ● herontwikkeling
       van onroerende zaken
       o.a. ruimte-voor-ruimte
       en rood voor groen
    ●  onderhandelingen met
       de overheid bij onteigening
       of bedrijfsverplaatsingen
    ● grond- en pachtzaken
    ● nadeelcompensatie
    ● planschade

www.berkkerkhof.nl


